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Úsek ulice Vinařská – rekonstrukce zde bude probíhat od dubna do června
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V předchozích letech život v naší 
obci výrazně ovlivnila situace 
kolem pandemie Covid-19 a sou-
visející omezení. V minulém roce 
to byl čerstvý konflikt na Ukrajině 
a přirozené obavy o to, co a jak 
bude. V letošním roce je v naší 
obci zjevně nejžhavějším tématem 
změna provozovatele zubní ordi-
nace, resp. registrace pacientů 
novou lékařkou. První kolo sběru 
žádostí, které paní doktorka usku-
tečnila začátkem března, proběhlo 
bohužel jinak, než jsme očekávali. 
Velký zájem a nedostatky, které vy-
dávání formulářů provázely, v obci 
vyvolaly velký rozruch a opětovné 
diskuze nad celou historií změny 
zubaře. Rozhodl jsem se proto 
v tomto vydání Zpravodaje obce 
napsat k tomuto tématu souhrnný 
samostatný článek. K tématu se 
tak vrátím na jiné stránce.

Jako první bych se zmínil o zimě. 
Jak stojí v úvodu, letošní zima ne-
byla nijak významně chladná. Spíš 
se několikrát vystřídalo zimní a jar-
ní období. To jistě nejvíc potěšilo 
ty z nás, kterým se výrazně zvýšily 
náklady na energie. Nějaký sníh 
přece jen napadl. Zaměstnanci 
obce prováděli zimní údržbu podle 
potřeby a plánu zimní údržby. Vyjíž-
děli často v noci, aby úklid sněhu 
do rána stihli. Patří jim za to velké 
poděkování.

V souvislosti se změnou pro-
vozovatele zubní ordinace jsme 
na začátku roku spustili v budově 
zdravotního střediska přestavbu 
stávající zubní ordinace a prostor 
bývalého kadeřnictví, kde má nově 
vzniknout ordinace zubní hygieny. 
Podle původního plánu měla být 
přestavba ordinace hotová do 
konce března. Kvůli komplikacím 
se termín dokončení nepodařilo 
dodržet, a k jejímu otevření by 
mělo dojít na začátku května. 

V předchozím vydání Zpravodaje 
jsem se zmiňoval o dvou aktuálních 
investičních akcích. Tou první je 
plánovaná rekonstrukce komuni-
kace v ulici Vinařská od místa, kde 
se koná tradiční Zarážání hory, až 

po napojení ulice Pod Čaganovem. 
Stavbu jsme zhotoviteli – firmě 
Swietelsky stavební, s.r.o. předali 
na začátku dubna a dokončena 
by měla bý t do dvou měsíců. 
Samotné realizaci předcházela 
schůzka s majiteli přilehlých ne-
movitostí kvůli nutnosti řešení jimi 
uvažovaných přípojek kanalizace 
a vodovodu, aby později nedošlo 
k poškození opravené komunikace.

Druhou z uvedených je oprava 
panelové cesty do trati Zvolence. 
Tuto investici jsme museli odložit 
kvůli záměru SPP Storage, s.r.o. 
na zbudování vodovodní přípojky 
k podzemnímu zásobníku plynu 
pod touto panelovou cestou. 
Aktuálně SPP Storage řeší povo-
lení k vodovodní přípojce a výběr 
zhotovitele stavby. Oprava pane-
lové cesty přebalením asfaltovým 
povrchem začne následně.

V letošním roce plánujeme 
doplnění dílčích úseků vodovodu 
a kanalizace v lokalitě vinných skle-
pů a v navazujících zastavěných 
částech obce. Přesněji vodovod 
v ulici Vinařská – úsek kolem 
Mlýna a v ulici Višňová. Úseky 
kanalizace se chystáme doplnit 
v ulici Úzká od ulice U Penzionu po 

Nový rok už uběhl kus 
cesty a loučí se s námi 
roční období, které 
vzdáleně připomíná 
zimu, tedy alespoň 
takovou, na kterou jsme 
dříve byli zvyklí. Příroda 
se probouzí a do našich 
domovů přichází jaro 
a s ním nejvýznamnější 
svátky všech křesťanů, 
Velikonoce, svátky jara, 
svátky všech. V jarním 
vydání Zpravodaje 
obecního úřadu vás jako 
starosta chci informovat 
o záležitostech, které 
aktuálně na obecním 
úřadě řešíme a které vás 
občany zajímají.

SLOVO STAROSTYVELIKONOČNÍ PŘÍBĚH

Na příbězích záleží.

V první polovině dvacátého století uvěřilo mnoho lidí v Německu příběhu o tom, že Germáni 
jsou nadřazenou rasou a že smysl života člověka spočívá v boji o životní prostor. Víme, jaké 
hrůzy to přineslo.

Dnes mnozí kolem nás věří názoru, který říká, že my, lidé, jsme jen lépe vyvinutými a o něco 
rozumnějšími lidoopy. Nemálo lidí tak žije, a co je horší, i umírá. Projevuje se to i v praxi, 
mimo jiné i při našem lidském slavení: z Vánoc se pro mnohé staly pouhé dny hojnosti  
a návštěv; z Velikonoc svátky jara.

Základní příběh křesťanství je asi nejlépe shrnutý ve dvou větách z Bible. Ta první je hned 
na začátku této knihy: „Bůh učinil člověka ke svému obrazu.“ Druhou najdeme v Janově 
evangeliu: „Bůh tak miloval svět, že dal svého jednorozeného Syna, aby žádný, kdo v něho 
věří, nezahynul, ale měl život věčný.“ 

Příběh křesťanství – a celé Bible – mluví o velké důstojnosti člověka, stvořeného k Božímu 
obrazu. Mluví o tom, že člověk otevřel a stále otevírá své srdce nejen pro dobro, ale i pro zlo, 
se kterým si potom neví rady. Mluví o Bohu, který se stává člověkem. Umírá na kříži a vstává 
z mrtvých právě proto, aby zlo už nemělo v životě člověka poslední slovo. Bůh ale neskonale 
respektuje svobodu každého: nikoho nenutí k tomu, aby ho přijal, aby v něj uvěřil. Toto vše  
si připomínáme a slavíme o Velikonocích.

Jsem vděčný za to, že jsem mohl poznat příběh o Ježíši. Příběh o velké lásce, o velké oběti, 
o naší záchraně. Jsem vděčný za to, že přijetí tohoto příběhu je nabízeno každému člověku. 
Stačí jen ochota a otevřenost srdce. 

Přeji vám všem, milí přátelé, pokojné a požehnané Velikonoce. 

Petr Karas



Výtěžnost po komoditách dle jednotlivých oblastí za rok 2022
(kg/obyvatele/rok)

Výtěžnost po komoditách v období 2018–2022 (kg/obyvatele/rok)
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trochu jinak. Proto ji letos uspořá-
dáme v menším rozsahu. Připraven 
je bohatý program a jako hlavní 
účinkující se letos představí kapela 
BUTY. Velký důraz klademe také 
na množství a sortiment jídla. Do 
letošního ročníku se zapojí více 
prodejců, a to i z řad šikovných 
místních lidí. Doufám, že se akce 
vydaří a stane se součástí kultur-
ního života v naší obci.

Tímto jsem se dostal k závěru 
svého příspěvku.

Dovolte mi, abych vám všem přes 
všechny starosti, které zrovna pro-
žíváte, touto cestou popřál požeh-
nané, klidné a pokojné Velikonoce, 
plné radosti z toho, co nám život 
a místo, kde žijeme, nabízí. Dobré 
vztahy v rodině, s přáteli a všemi 
lidmi, které máte rádi, protože kaž-
dá doba má svoje problémy a jsou 
lidé, kteří jsou na tom mnohem hůř.

Tomáš Makudera
starosta obce

ul. Slepá a od konce ul. Řadovky 
po ul. Kyjovská. 

I letos bychom na financování 
nových obecních záměrů chtěli zís-
kat finanční prostředky z vhodných 
dotačních titulů. V únoru byly po-
dány žádosti o podporu z rozpočtu 
Jihomoravského kraje na opravu 
chalupy, na vybavení pro hasiče 
a na údržbu a projekci cyklostezek. 
Z prostředků Operačního fondu 
životního prostředí bychom rádi zís-
kali dotaci na vybudování biocentra 
kolem toku Žížlatka. Z programu 

Interreg žádáme v rámci mezi- 
obecní spolupráce s obcí Prietrž-
ka o dotaci na pořízení vybavení 
na pořádání veřejných akcí. Další 
žádosti o dotace připravujeme, 
např. revitalizace bytového domu 
Na Hrázce 32, kulturní zázemí za 
ZUŠ, revitalizace druhé návsi obce, 
apod. Tolik k investičním akcím.

Rád bych vás tímto také pozval 
na letošní 2. ročník Bojanovského 
festivalu hudby, který se uskuteční 
13. května. Po prvním ročníku 
jsme se rozhodli akci uchopit 

a likvidace některých odpadů bylo 
osloveno pět odborných firem. 
Nabídku podala pouze jediná, 
a tou byla dosavadní svozová spo-
lečnost TESPRA Hodonín, s.r.o. 
Pro občany tedy žádná změna, co 
se týká poskytovatele, kvality slu-

Odpadové hospodářství – co se nám daří, a co ne
OBECNÍ ÚŘAD

žeb nebo harmonogramu svozů. 
Výsledkem výběrového řízení je 
pouze jedna změna, a to zvýšení 
cen poskytovaných služeb řádově 
o 10–20 %. Toto zvýšení naštěstí 
alespoň částečně kompenzuje 
zlepšení podmínek pro alternativní 
nakládání s odpady, třeba u sta-
vebního dřeva, některých druhů 
plastů a papíru, které se znovu 
stávají lépe obchodovatelné. 

Nezdražila však jen svozová 
společnost. Vyšší ceny se projevily 
i u ukládání a spalování odpadů, 

S jarním číslem vám každý rok přináším informace 
a přehled hospodaření obce v oblasti odpadů za 
minulý rok. V roce 2022 se mnoho významných změn 
v oblasti odpadového hospodářství neudálo, tedy 
přesněji dvě – ceny a snížení množství odpadů. 

Na podzim obci skončila termínově 
vázaná smlouva na svoz a likvidaci 
některých odpadů uzavřená se 
spol. TESPRA Hodonín, s.r.o. 
Ve výběrovém řízení na zakázku 
malého rozsahu pro výběr po-
skytovatele služeb v oblasti svozu 

u likvidace BIO odpadů nebo recy-
klace stavebních odpadů. Stoupají 
také náklady na provoz sběrného 
dvora a údržbu vybavení. K ra-
zantnímu navýšení cen došlo také 
u pytlů na separaci odpadů. Zkrát-
ka zdražení energií, pohonných 
hmot, mezd a dalších vstupů se 
bohužel projevuje všude. 

Nepřináším ale jen negativní 
zprávy. Dobrou zprávou je, že se 
nám daří stále dobře třídit a poprvé 
za 8 let významně kleslo množství 
nerecyklovatelných odpadů, tedy 
těch, které končí na skládce nebo 
ve spalovně komunálních odpadů.

V oblasti třídění jsou naše vý-
sledky dlouhodobě nad krajským 
i celorepublikovým průměrem. 
Celková míra třídění v naší obci 
dosahuje krásných 40 %. Níže 
přináším přehled údajů o třídění 
v porovnání s jinými ukazateli. 

Naším dlouhodobým problé-
mem bylo každoročně stoupající 
množství směsného komunálního 
odpadu a ostatních ukládaných 

odpadů. Oproti minulým létům, 
kdy množství svezeného odpadu 
výrazně narostlo po zimě a na 
konci léta, je letos množství od-
padu z popelnic v jednotlivých 
měsících ve srovnatelném množ-
ství. Nárůst je pouze u měsíce 
srpna. Tento nárůst je zřejmě 
způsobený sezónním zvýšením 
množství BIO odpadu, kterého je 

i tak v popelnicích stále význam-
né množství.

Pokud by tento trend nebyl výji-
mečný, ale udržel by se i v budoucnu, 
a navíc by se podařilo snížit množství 
odpadů v měsíci srpnu, jednalo by 
se o velmi dobrý trend, který by 
se mohl také pozitivně projevit na 
výši vybíraného poplatku, resp. 
na jeho zachování nebo snížení.

Průběh rekonstrukce zubní ordinace



Měsíc Leden Únor Březen Duben Květen Červen Červenec Srpen Září Říjen Listopad Prosinec
Rok 2020 42,14 41,25 68,33 49,35 46,59 43,18 44,57 64,35 61,81 46,35 50,98 42,53
Rok 2021 41,92 38,25 71,24 60,62 38,35 44,93 58,72 72,89 47,34 45 43,31 45,49
Rok 2022 54,85 40,22 50,97 44,82 47,86 42,78 46,7 62,63 41,82 44,73 43,41 42,06

Měsíc Leden Únor Březen Duben Květen Červen Červenec Srpen Září Říjen Listopad Prosinec
Rok 2020 13,63 5,91 6,99 25,26 8,45 10,01 10,57 16,3 10,92 7,42 10,46 10,88
Rok 2021 5,5 13,93 16,45 11,74 6,05 18,62 12,98 20,64 12,41 5,41 9,22 5,88
Rok 2022 6,2 5,2 13,12 8,93 11,4 6,51 9,66 10,57 11,67 8,01 6,24 6,64
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PŘÍJMY Z POPLATKŮ A ODMĚN ZA ODPADY ROK 2022 ROK 2021 ROK 2020

Poplatky od občanů 1 774 300 Kč 1 298 484 Kč 1 283 744 Kč

Poplatky od firem, podnikatelů, živnostníků a jiných organ. 220 007 Kč 117 372 Kč 117 514 Kč

Odměny ze systémů zpětných odběrů elektroodpadů 67 140 Kč 15 889 Kč 16 290 Kč

Tržby z prodeje kovů 28 618 Kč 22 056 Kč 27 305 Kč

Odměna ze systému autorizované obalové společnosti EKO-KOM 538 083 Kč 478 504 Kč 412 249 Kč

Celkem 2 628 148 Kč 1 932 305 Kč 1 857 102 Kč

ROZDÍL – doplaceno z rozpočtu obce 1 568 493 Kč

* Zvýšení množství nebezpečných odpadů je z důvodu likvidace velkého množství stavebních materiálů s obsahem 
azbestu v roce 2021.
** V tomto množství není počítána stavební suť určená po recyklaci k dalšímu využití. Množství recyklovatelné stavební 
sutě v roce 2022 bylo 3 962 tun.

VÝDAJE ZA ODVOZ A LIKVIDACI ODPADŮ ROK 2022 ROK 2021 ROK 2020

Vývoz popelnic bez likvidace odpadu 550 620 Kč 514 878 Kč 448 777 Kč

Odvoz kontejnerů s odpady ze sběrného dvora bez likvidace odpadu 127 450 Kč 135 362 Kč 117 647 Kč

Uložení a likvidace odpadů na skládce nebo ve spalovně 1 529 851 Kč 1 460 820 Kč 1 151 569 Kč

Tříděné odpady vč. likvidace nevyužit. plastů 471 974 Kč 484 599 Kč 400 018 Kč

Pytle na tříděné odpady 171 413 Kč 148 491 Kč 166 388 Kč

Odvoz a likvidace nebezpečných odpadů a pneumatik 48 363 Kč 154 892 Kč * 59 032 Kč

Provoz sběrného dvora 677 663 Kč 574 707 Kč 545 888 Kč

Recyklace stavební sutě 619 307 Kč 474 918 Kč 294 259 Kč

Celkem 4 196 641 Kč 3 948 667 Kč 3 183 578 Kč

* Nárůst nákladů je způsoben množstvím nebezpečných odpadů v podobě stavebních materiálů s obsahem azbestu 
v roce 2021.

PŘEHLED ÚDAJŮ Z OBLASTI ODPADŮ ROK 2022 ROK 2021 ROK 2020

Spalované odpady: Směsný komunální odpad 454,5 t 446,0 t 358,0 t

Skládkované odpady: Směsný komunální odpad 108,3 t 178,0 t 260,0 t

Objemný odpad 108,7 t 201,6 t 142,9 t

Stavební odpady nerecyklovatelné 215,1 t 197,0 t 204,4 t

Tříděný odpad: Papír 74,1 t 84,5 t 85,8 t

Plast (vč. obalů typu TetraPak) 55,8 t 72,3 t 65,3 t

Sklo 42,6 t 50,2 t 49,1 t

BIO 176,3 t 262,0 t 259,0 t

Kovy 11,7 t 12,3 t 15,6 t

Nebezpečné odpady 4,4 t 26,1 t * 3,0 t

Dřevo 35,6 t 90,4 t 94,0 t

Celková produkce odpadů za rok: ** 1287,1 t 1620,4 t 1537,0 t 
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ře, a to v mnohdy abnormálním 
množství

Pro připomenutí zopakuji pod-
statnou informaci, že se každým 
rokem snižuje hranice množství 
pro poskytnutí třídicí slevy uklá-
daných odpadů, což znamená 
– lepší třídění povede k udržitel-
nosti nákladů na odpady. V roce 
2026 musí všechny obce dosáh-
nout míry třídění 60 % z objemu 
všech produkovaných odpadů.

Tento ukazatel by mohl být také 
argumentem pro všechny, kteří 
mají pochybnosti o smysluplnosti 
třídění odpadů. Naším společ-
ným zájmem by mělo být správné 
zacházení s odpady, abychom 
pomohli lepšímu nakládání s dále 
nebo lépe využitelnými surovinami, 
ale abychom také šetřili své peně-
ženky. Ze strany obce bude kladen 
i nadále důraz na hledání různých 
cest, jak a kde v oblasti nakládání 
s odpady ušetřit. 

Proto se snažíme vytvářet pod-
mínky, aby třídění bylo pro 
každého dostupné: 
 odvoz pytlů s plasty a papírem 
od každého domu v obci
 poskytování pytlů na separaci 
zdarma a v potřebném množství
 pořízení domácích kompostérů 
pro všechny domácnosti zdarma
 volně přístupné kontejnery na 
biologicky rozložitelný odpad
 možnost odevzdání téměř všech 
druhů odpadu na sběrném dvo-
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recyklovatelné druhy stavebních 
odpadů, které patří do kontejnerů 
na sběrném dvoře.

Všechny druhy stavebních 
odpadů je možné odevzdávat 
v množství nejvýše 1 tuna na 
občana obce Dolní Bojanovice 
za rok.
 Okenní rámy a dveře, přičemž 
skleněné výplně je nutné od-
dělit od rámu nebo přivézt již 
oddělené
  Starý nábytek, který je třeba 
zbavit veškerého kování, pantů, 
hřebíků, klik a následně odevzdat 
na určené místo na sběrném dvo-
ře, vše zmiňované patří do kovů.
 Stavební a přírodní rostlé dřevo, 
větve, révu, keře apod.
 Veškeré plasty, papír, sklo, po-
lystyren atd.
 Nebezpečné odpady – motorové 
a jiné technické či strojní oleje, 
ropné výrobky, postřiky, barvy, 
ředidla, saponáty, nádoby od 
těchto látek atd.
  Biologicky rozložitelný od-
pad jako tráva, zahradní odpady 
a drobné křoviny do 1 cm průměru 
dřeva.
 Kuchyňské oleje a jedlé tuky, 
které patří do speciálního kontej-
neru. V žádném případě nepatří do 
kanalizace.
  Vysloužilé elektrospotřebiče 
všeho druhu, baterie, tonery z tis-
káren, zářivky, sekačky na trávu, 
solární panely – tyto však musí 
být kompletní, a ne částečně 
rozebrané.
 Kovy všeho druhu
 Staré pneumatiky a pryžové sou-
části všeho druhu, které je možné 
odevzdat také v místech zpětného 
odběru, která mají se zpracovateli 
uzavřenou smlouvu, např. pneu-
servisy, prodejci pneumatik nebo 
sběrná místa v rámci sítě zpětného 
odběru. 
 Objemný odpad, tedy co nejde 
už využít a nevejde to do popelnice.

Chtěl bych také upozornit na 
dlouhodobé problémy, které se 
týkají míst pro separaci odpadů. Už 
několik let se snažíme nabídnout 
neomezené možnosti v odevzdá-
vání biologicky rozložitelného 
odpadu, proto jsou kontejnery 
na BIO odpad veřejně přístupné. 
Bohužel se čím dál častěji stává, 
že část BIO odpadu někdo vyhází 
bezdůvodně mimo kontejner. Proto 
byl dočasně stažen i kontejner 
u sběrného dvora. Systém třídění 
na BIO a větve se také neosvěd-
čil. V kontejneru na BIO se stále 
objevovaly silné větve, réva apod., 
přestože je na kontejnerech jasně 
uvedeno, co do kontejneru nepatří.

Kontejner na větve jsme museli 
stáhnout zase z důvodu, že většina 
uživatelů nebyla schopna rozlišit, 
co je BIO odpad a co větve. Větve 
s vysokým podílem BIO odpadu 
pak nebylo možné podrtit. A je to 
škoda, protože obzvláště v tomto 
období by to mnozí v nás ocenili. 
Snažíme se najít funkční opatření 
a kontejnery zase zpřístupnit.

Dalším a podstatně palčivěj-
ším problémem je častá černá 
skládka odpadu u nádob na 
tříděné odpady za penzionem 
Václav. Čím dál častěji zde za-
městnanci obce uklízí značné 
množství domovního odpadu. Co 
dotyčného k takovému jednání 
vede, je otázkou. Budeme však 
rádi za jakékoliv informace, které 
by vedly k jeho identifikaci. Takové 
jednání totiž není jen nevkusné, 
ale je protizákonné a hyzdí vzhled 
naší obce. Je tedy třeba takovému 
jednání zamezit. 

Jak jistě víte, všechny povolené 
druhy odpadů je možné odevzdat 
na sběrném dvoře a každý z nás má 
možnost toho využít.  Je nezbytné 
se zcela řídit pokyny obsluhy, která 
zodpovídá za dodržování způsobu 
třídění a v případě potřeby vám 
třídění vysvětlí. Provoz sběrného 

dvora: středa, pátek (14–18 hod.) 
sobota (8–12 hod.). Upozorňuji také, 
že konec provozní doby znamená 
čas, kdy se sběrný dvůr zavírá. Na 
sběrný dvůr je třeba přijet alespoň 
15 minut před koncem provozní 
doby. V opačném případě už občan 
nemusí být na sběrný dvůr vpuštěn.

Na konci článku najdete infor-
mace o tom, co je možné odevzdat 
na sběrném dvoře nebo v rámci 
sběrných míst po obci. 

I v minulém roce se objevilo větší 
množství zájemců o likvidaci ne-
bezpečného stavebního odpadu 
s obsahem azbestu. Azbest není 
možné likvidovat odevzdáním na 
sběrném dvoře, ale za zvláštních 
podmínek, přes odbornou firmu. 
Tuto likvidaci můžeme po dohodě 
zprostředkovat nebo v případě 
většího zájmu i zajistit. Likvidace 
azbestu však není zdarma kvůli 
velké hmotnosti a vysoké ceně.

Závěrem vám chci poděkovat za 
zlepšující se výsledky a odpovědný 
přístup ke třídění. A pokud jste 
článek dočetli až do konce, tak 
věřím, že vám nakládání s odpady 
není lhostejné, ale vidíte v něm 
stejně jako já budoucnost a také 
způsob, jak šetřit životní prostředí. 
Jsem přesvědčen, že se nám to 
v dobrém vrátí.

Tomáš Makudera 
starosta obce

Užitečné informace a rady ke 
třídění můžete najít na webových 
stránkách www.samosebou.cz 
nebo www.jaktridit.cz.

Co lze odevzdat v rámci provozu 
sběrného dvora:
 Stavební suť k recyklaci – cihly, 
asfaltové povrchy a beton. Na sutě 
slouží ukládací plocha mimo 
areál sběrného dvora, kde se suť 
dále třídí na beton a cihly.
  Keramické dlažby, obklady, 
keramika, sádrokartony a jiné ne-

Poskytovatel dotace: Město Hodonín

Název akce: Cyklostezka Dolní Bojanovice – napojení rybníky, směr Hodonín

Účel: Cyklostezka, která je situována v trase stávající polní nezpevněné cesty, navazuje na 
již zrealizovanou část cyklostezky Dolní Bojanovice – napojení rybníky, směr Hodonín.

Termín realizace: 2022

Částka: 155 000 Kč

Dotace poskytnuté naší obci v roce 2022

zámku, nicméně uzamčení je 
elementární základ. Vložka zámku 
by měla být zapuštěná, aby nešla 
snadno rozlomit.

3. Uzamykejte i branku na zahradu, 
na dvůr, aby tam nemohl nezvaný 
host snadno vstoupit. Stejně tak 
uzamykejte i zahradní domky, ve 
kterým máte např. nářadí.

4. Zavírejte okna. Okno pootevře-
né „na ventilačku“ se dá z vnějšku 
snadno a tiše otevřít. Uzavřené již 
mnohem hůře.

5. Nenechávejte v autech žádné 
věci, určitě ne viditelně. Vy víte, že ta 
taška na sedadle je prázdná, zloděj 
nikoliv. A řešit kvůli tomu rozbité 
okno za několik tisíc určitě nechce-
te. Auto uzamčené v garáži či pod 
návratím je zabezpečeno nejlépe.

Obecní policie

6. Nikdy nevpouštějte do domu 
cizí lidi. Podomní prodej je v obci 
zakázán a nikdo vám tedy nesmí 
nic nabízet, ani věci, ani služby. 
A v žádném případě před cizím člo-
věkem nevytahujte peníze, aby se 
nedozvěděl, kde je máte uloženy.  

7. V případě, že zahlédnete po-
dezřelé osoby, které se snaží 
někam vniknout, volejte ihned 
linku 158 a pokuste se tyto osoby 
co nejlépe popsat a sdělit i směr, 
kterým odešly. Pokud je i vyfotíte, 
může to velmi pomoci.

Pokud budete mít ohledně pre-
vence, zabezpečení či případného 
řešení již nastalého problému jaký-
koliv dotaz, neváhejte se na mne 
obrátit, rád vám poradím.

Leoš Turek

Vážení občané,
byl jsem vyrozuměn, že 
v noci z 27.3. na 28. 3. 
2023 došlo v okrajové 
části obce k pokusu 
vloupání do rodinného 
domu a není vyloučeno, 
že k podobnému jednání 
dříve či později opět 
dojde. 

Není v silách nikoho takovému 
jednání zcela zabránit, lze však 
snížit rizika, a to zejména přístupem 
každého z vás k vašemu majetku 
a k jeho zabezpečení. Proto si 
dovolím shrnout pro vás alespoň 
základní pravidla, aby byla možnost 
vloupání do vaší nemovitosti či 
movitosti co nejvíce eliminována.

1. Každá překážka navíc je dobrá. 
Tedy čím více druhů zabezpečení 
a čím je odolnější, tím lépe.

2. Zamykejte se. Že máte na 
dveřích z vnější strany kouli nesta-
čí, u většiny dveří se dá snadno 
překonat. Proto vždy, když jdete 
na dvorek, na nákup, kamkoliv, 
zamkněte. Stejně tak když jdete 
spát. Samozřejmě záleží též na 
odolnosti dveří, zárubní, vložky 
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základě výše uvedeného, již uzavře-
na smlouva s doktorkou Hanákovou. 
Tuto nabídku doktorka Růžičková 
s potěšením přijala s tím, že ji do 
týdne zváží. Asi po dvou týdnech 
nabídku odmítla s odůvodněním, 
že si řeší ordinaci jinde. Na základě 
těchto okolností ukončila svoji praxi 
v obci už v listopadu 2022 a prostory 
nám vrátila těsně před Vánocemi. 

Po Novém roce tedy mohla začít 
plánovaná přestavba z důvodu 
nových technologií a hlavně vy-
budování ordinace zubní hygieny, 
která vznikne v prostorách po ka-
deřnictví. Odhad dokončení a ote-
vření ordinace novou doktorkou byl 
plánován na začátek dubna 2023. 
Z důvodu většího množství neplá-
novaných změn se termín realizace 
protáhl a k dokončení ordinace 
dojde zřejmě až na konci dubna. 

Všechny tyto informace byly uve-
deny v článku v zimním Zpravodaji 
obce, a jsou tedy pouze zopaková-
ním a doplněním uvedeného.

Z důvodu, že nová doktorka 
nepřevzala pacienty doktorky Růžič-
kové, a ani nemohla, protože ti jsou 
pořád jejími pacienty, proběhlo za-
čátkem března první kolo zjištění zá-
jmu o registraci v množství 300 kusů 
formulářů. Kontaktní formuláře 
byly k rozebrání na obecním úřadě 
a informace o nich byla zveřejněna 
záměrně takovým způsobem, aby se 
k ní dostali předně místní občané. 
Pochybením se k formulářům dostali 
někteří už v pondělí večer. Toto ne-
bylo naším úmyslem, ale na druhou 
stranu se pořád jedná o místní ob-
čany. Formuláře tak byly rozebrány 
za nečekaně krátkou dobu. Veškeré 
okolnosti a velký zájem tak byly pří-
činou nevybíravých reakcí ze strany 
neuspokojených zájemců. K tomu 
je nutné podotknout, že registraci 
neprovádí obec, ale lékař a obec 
v rámci spolupráce pouze nabídla 
prostory. Lékař si rovněž volí počet 
formulářů a způsob registrace.

Po komunikaci s lékařkou a pro 
upřesnění tedy podávám tyto 
doplňující informace:
 Registrace pacientů je čistě věcí 
lékaře, obec k tomu poskytuje 
pouze prostory, aby žádost o re-
gistraci mohla být v místě a nemu-
sela být např. korespondenčním 
způsobem
 Podání žádosti o registraci ne-
znamená registraci, ale písemné 
sdělení zájmu 
 Samotná registrace bude probí-
hat na základě kontaktu zájemce 
lékařem 
 Vzhledem ke kapacitě a mož-
nostem lékaře bude kontaktování 
probíhat postupně a v závislosti 
na termínu začátku provozu zubní 
praxe
 Další kolo či kola kontaktních 
formulářů budou zveřejněny do-
stupnými prostředky, primárně 
rozhlas, web a aplikace V obraze 
 Celkový počet registrovaných 
pacientů bude přes 700 zájemců 
v závislosti na zdravotním stavu 
pacientů a kapacitě lékaře

K četným dotazům „Proč nebyla 
informace o vydávání formulářů 
sdělena s větším předstihem?“  
a „Proč touto formou?“, uvedu, 
že bylo úmyslem dostat informaci 
předně mezi místní lidi. Distribuce 
formulářů v dalších kolech a její 
způsob (tištěný nebo elektr. for-
mulář, telefonický kontakt atd.) 
bude upřesněn po dohodě se 
zubním lékařem a sdělen během 
následujících týdnů. Je však prav-
děpodobné, že to bude v různých 
časech a způsobem, aby jej mohli 
využít i ti, kteří nemají jinou mož-
nost než odpoledne. Je však třeba 
vzít v úvahu, že jakýkoliv způsob 
el. zveřejnění snižuje šance míst-
ních občanů a nemůže být vybrán 
diskriminačně vůči dalším zájem-
cům, tj. třeba jenom pro stávající 
pacienty bývalé lékařky. 

jednání bylo vyjádření doktorky Rů-
žičkové, že ordinovat v obci bude ješ-
tě asi rok. Zároveň byla informována 
o stálém zájmu doktorky Hanákové 
a požádána o vzájemnou komunikaci 
ohledně možného předání praxe, 
pokud by koncem roku opravdu 
chtěla skončit. Čas plynul a věci se 
nijak dál neposunuly. Po nějaké době 
jsme tedy navštívili opět doktorku 
Růžičkovou a ptali se jí závazně, jestli 
a jak dlouho chce v obci ordinovat. 
Jestli má někoho, kdo by praxi pře-
vzal, aby byla péče zajištěna. Reálně 
totiž hrozilo, že nová doktorka ztratí 
zájem a upřednostní jinou nabídku. 
Odpověď byla nejistá stejně jako 
nabídka doktorky Růžičkové na 
jakéhokoliv řešení. Na jejím základě 
bylo zopakováno, že zájemce tady je 
a je třeba závazně říct, jestli má o této 
možnosti nadále uvažovat, nebo si 
řešit ordinaci v některé jiné obci. (V té 
době měla nová doktorka několik 
jiných nabídek.) Závěrem doktorka 
Růžičková sdělila, že tedy ukončí 
provoz zubní ordinace k poslednímu 
dni dalšího roku, tedy 31. 12. 2022. 
V této věci byla uzavřena dohoda, na 
základě které byl závazně pronájem 
ordinace nabídnut nové lékařce. 

Ze schůzek, kterých jsem byl 
účasten, tak mohu říct, že všechna 
jednání proběhla naprosto svobod-
ně. Primárním cílem obce nebylo 
změnit zubního lékaře, ale právě na-
opak – zajistit zubní péči občanům 
i v budoucnu. Proto jsme byli rádi, že 
došlo k vzájemné dohodě, a obec 
tak bude mít lékařku, která bude pra-
xi v obci provozovat mnoho let. Po 
delším čase se k nám dostala infor-
mace, že doktorka Růžičková končit 
nechce, ale musí, protože si to obec 
přeje. Znovu tedy proběhlo jednání 
s paní doktorkou, na kterém se tato 
slova potvrdila. Z toho důvodu jsme 
dali paní doktorce velmi výhodnou 
nabídku na provozování zubní ordi-
nace zdarma v jiných prostorách, 
protože na stávající prostory byla, na 

úspory spotřeby elektrické ener-
gie, primárních surovin, vody, 
snižuje se okyselování prostředí 
a produkce skleníkových plynů.

Certifikát environmentálního vy-
účtování vyčísluje přínos naší obce 
k ochraně přírody v roce 2022. 
Vyplývá z něj, že díky množství 
námi odevzdaných elektrozaří-
zení jsme uspořili 61,62 MWh 
elektřiny, 5 693,23 litrů ropy, 
507,49 m3 vody a 5,55 tun primár-
ních surovin. Navíc jsme snížili emi-
se skleníkových plynů CO

2
 ekv. 

o 17,37 tun, a produkci SO
2
 ekv. 

(který zapříčiňuje okyselování 
prostředí) o 387,16 kg.

Ochrana životního prostředí je pro naši společnost prioritou
Každý kus vytříděného elektra 

se počítá, což dokazuje příklad 
100 vytříděných notebooků, které 
uspoří 10 MWh elektřiny. Takové 
množství odpovídá 3leté spotřebě 
elektřiny rodiny žijící ve standard-
ním bytě. Za 100 kg vytříděných 
elektrospotřebičů se ušetří takové 
množství ropy, které by stačilo na 
výrobu benzínu pro cestu z Prahy 
do Paříže. Děkujeme všem, kteří 
pečlivě třídí odpad, a přispívají 
tak k ochraně životního prostředí.

*Environmentální vyúčtování je 
vypočítáváno pomocí studie život-
ního cyklu výrobku (tzv. LCA – Life 
Cycle Assessment), která vypoví-
dá o dopadech výroby a recyklace 
jednotlivých elektrozařízení na 
životní prostředí. Studie zohled-
ňuje všech 6 skupin elektrospo-
třebičů, jejichž zpětný odběr ko-
lektivní systém ASEKOL zajišťuje.

redakční rada

Elektrospotřebiče jsou součástí našeho každodenního 
života a jen těžko si jej bez nich dokážeme představit. 
Elektroodpad je tak v současné době jedním 
z nejrychleji rostoucích druhů odpadu. Pro zajištění 
sběru a recyklace již vysloužilých elektrozařízení si 
naše obec vybrala ke spolupráci kolektivní systém 
ASEKOL.

Elektroodpad obsahuje řadu zdraví 
škodlivých materiálů a díky zajiště-
ní správné recyklace vysloužilých 
elektrozařízení přispíváme k ochra-
ně životního prostředí. Recyklace 
navíc umožňuje opětovné materi-
álové využití a patří mezi základní 
principy cirkulární ekonomiky. Míra 
opětovného materiálového využití 
je velmi vysoká a dle jednotlivých 
typů výrobků dosahuje až 95 %.

Jakým rozsahem naše obec 
přispěla k lepšímu životnímu pro-
středí, se dozvídáme z environ-
mentálního vyúčtování zpracova-
ného společností ASEKOL. Díky 
zodpovědné recyklaci vznikají 

šíří spousta domněnek a nepravd. 
Velké vášně vyvolalo také první kolo 
rozdávání kontaktních formulářů, 
které byly poskytnuty novou zubní 
lékařkou k rozebrání pro zájemce 
o registraci na obecním úřadě. Ná-
sledné debaty na sociálních sítích 
a velmi neslušné chování některých 
zájemců, na které se v prvním kole 
nedostalo, mě vedou k názoru, že 
je třeba reagovat, zopakovat celou 
historii této změny a sdělit informace 
ve věci dalšího vývoje. 

Paní doktorka Růžičková u nás 
skončila po dlouhých letech. Ke 
změně nedošlo neplánovaně a ani 
nuceně. O svém dalším působení 

Informace k historii a nejasnostem kolem provozu zubní 
ordinace novým lékařem

se doktorka Růžičková vyjadřovala 
nejistě už několik uplynulých let. 
Proto se o možné místo po čase 
začala zajímat doktorka Hanáková, 
jejíž manžel je také starostou obce 
a o možném hledání nového zubaře 
se dozvěděl náhodně od starostky 
obce. Obě paní doktorky tedy začaly 
vést společný dialog na téma možné 
výměny, ale ke vzájemné shodě ne-
došlo. Nejistota a riziko ztráty zubaře 
na jedné straně, a zájem nového 
zubaře na straně druhé nás vedly 
k osobnímu jednání s MUDr. Růžič-
kovou. Navíc jsme chtěli mít jistotu, 
že tento druh zdravotní péče bude 
v obci i nadále zajištěn. Výsledkem 

Vážení občané,
jak jsem zmínil 
v úvodním Slovu 
starosty, v tomto článku 
bych rád uvedl ucelené 
informace ke změně 
zubního lékaře, která 
v naší obci probíhá. 

Na konci minulého roku došlo 
k ukončení provozování zubní ordi-
nace paní doktorkou Růžičkovou. 
Místo ní nastoupí nová zubní lékař-
ka, doktorka Hanáková. Tato změna 
neproběhla jednoduše a i přes mno-
hé zveřejněné informace stále se 
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subjekty, které poskytly a prezen-
tovaly své nabídky na dnešním 
zasedání, vyzvány k podání no-
vých konkrétních nabídek, včet-
ně všech smluvních podmínek.

Schválilo plán nákladů a výno-
sů VHČ Lesy Dolní Bojanovice 
na rok 2023 v předloženém 
znění, tj. v navrhované výši: 
náklady 371 000 Kč, výnosy 
500 000 Kč, hospodářský vý-
sledek 129 000 Kč.

Schválilo tvorbu sociálního 
fondu obce Dolní Bojanovice na 
rok 2023 v předloženém znění 
a navržené výši, tj. 540 000 Kč.

Schváli lo  rozpočet obce 
Doln í  Bo janov ice na  rok 
2023 v předloženém znění: 
příjmy 75 893 500 Kč, výdaje 
100 093 500 Kč, schodek 
rozpočtu 24 200 000 Kč s tím, 
že rozpočtový schodek je dosta-
tečně krytý uspořenými finanč-
ními prostředky na běžných či 
jiných účtech obce.

Schválilo střednědobý vý-
h led rozpočtu obce Dol -
ní Bojanovice na období let 
2024–2026 v předloženém 
znění.

Vzalo na vědomí zprávu o čin-
nosti finančního výboru za rok 
2022 v předloženém znění.

Schválilo plán činnosti finanční-
ho výboru na rok 2023 v předlo-
ženém znění.

Vzalo na vědomí zprávu o čin-
nosti kontrolního výboru za rok 
2022 v předloženém znění.

Vzalo na vědomí plán inventur 
a příkaz starosty obce k pro-
vedení inventarizace majetku 

a závazků v souladu se zák. 
o účetnictví za rok 2022 v před-
loženém znění. 

Schválilo uzavření veřejnoprávní 
Smlouvy o poskytnutí účelové 
dotace z rozpočtu obce Dolní Bo-
janovice na rok 2023 mezi obcí 
Dolní Bojanovice a organizací Orel 
jednota Dolní Bojanovice, Úvoz 
967, 696 17 Dolní Bojanovice, 
IČO 63455285, jejímž předmě-
tem je poskytnutí účelové dotace 
z rozpočtu obce r. 2023 ve výši 
750 000 Kč této organizaci ve čle-
nění: florbalová liga 409 000 Kč 
(z toho doprava 209 000 Kč, 
sportovní hala 65 000 Kč, roz-
hodčí 30 000 Kč, startovné 
40 000 Kč, trénink. vybavení 
25 000 Kč, dresy 40 000 Kč), 
stolní tenis 5 000 Kč, Šikovné 
packy 7 000 Kč, badminton 
6 000 Kč, letní tábor 125 000 Kč 
(z toho stany 115 000 Kč, materi-
ál 10 000 Kč), účetní 20 000 Kč, 
odměna trenérů 120 000 Kč, 
odměna správce 48 000 Kč, 
energie 10 000 Kč, a to v před-
loženém znění.

Schválilo uzavření veřejnopráv-
ní Smlouvy o poskytnutí účelové 
dotace z rozpočtu obce Dolní 
Bojanovice na rok 2023 mezi 
obcí Dolní Bojanovice a organi-
zací SK Dolní Bojanovice, z.s. 
se sídlem Sportovní 954, Dolní 
Bojanovice, IČO 46937048, 
jejímž předmětem je poskytnutí 
účelové dotace z rozpočtu obce 
r. 2023 ve výši 522 000 Kč této 
organizaci na sportovní činnost, 
organizované soutěže FAČR 
a udržování sportovního areálu, 
a to v předloženém znění.

Schválilo uzavření veřejnoprávní 
Smlouvy o poskytnutí účelové 
dotace z rozpočtu obce Dolní 
Bojanovice na rok 2023 mezi 

obcí Dolní Bojanovice a orga-
nizací Diakonie ČCE - středis-
ko Betlém, Císařova 394/27, 
691 72 Klobouky u Brna, IČO 
18510949, jejímž předmětem 
je poskytnutí účelové dotace 
z rozpočtu obce r. 2023 ve výši 
15 000 Kč této organizaci dle žá-
dosti, a to v předloženém znění.

Vzalo na vědomí přednesené 
informace o žádostech o dotace 
podaných obcí Dolní Bojanovice 
a o obdržených dotacích.

Schválilo poskytnutí členského 
příspěvku z rozpočtu obce Dolní 
Bojanovice na rok 2023 Dobro-
volnému svazku obcí Mikroregi-
on Hodonínsko, IČ: 71248633, 
se sídlem Masarykovo náměstí 
53/1, Hodonín, a to ve výši 
20 Kč na občana obce, podle 
počtu obyvatel ke dni 1. 1. 
2023 podle zdroje ČSÚ.

Schválilo poskytnutí členského 
příspěvku z rozpočtu obce Dolní 
Bojanovice na rok 2023 Dob-
rovolnému svazku obcí Region 
Podluží, IČ: 69650284, se síd-
lem Náměstí 177/2, Lanžhot, 
a to ve výši 165 600 Kč.

Delegovalo Ing. Evu Rajchma-
novou jako zástupce obce do 
orgánů Místní akční skupina 
Jižní Slovácko, z.s., Náměstí 
177/2, 691 51 Lanžhot, IČO: 
26667401.

Schválilo uzavření Dohody 
o zrušení Směnné smlouvy ze 
dne 23. 3. 2022 mezi obcí 
Dolní Bojanovice a paní xxx 
v předloženém znění a sou-
hlasí s vrácením částky ve výši 
4 000 Kč uhrazené obci Dol-
ní Bojanovice, jako doplatek 
rozdílu cen směňovaných věcí 
paní xxx.

v Lužicích, nikoliv spoléhat na za-
jištění péče ze strany obce nebo 
nového lékaře. A to jak ti, kteří 
mají akutní problém nebo zkrátka 
stojí dál o její služby a nechtějí se 
registrovat jinde. 

Doktorka Růžičková svoji lékař-
skou praxi neukončila, ale od ledna 
ji provozuje v Lužicích. Je tedy 
pouze na jejím uvážení, jestli svoje 
pacienty ošetří, či nikoliv.  Mám za 
to, že její pacienti se na ni můžou 
obracet, a také mám za to, že se 
tak i děje. 

Nová zubní lékařka navíc soukro-
mou praxi ještě neprovozuje, což 
je důvodem, že nelze jasně určit 
další skutečnosti závislé na začátku 
provozování.

Věřte, že je nejvyšším zájmem 
obce, aby zdravotní péče byla 
v obci zachována, jak jsme byli 
zvyklí. Proto byly učiněny kroky, 
které k tomuto směřují. 

Jsem si vědom společenské 
odpovědnosti, kterou jako starosta 
obce společně s místostarostou 
máme, proto činíme kroky, aby 

i v budoucnu byla zubní péče za-
jištěna. Paní doktorka Růžičková 
nám dobu provozování praxe ne-
byla schopna garantovat na delší 
dobu. Proto jsme se snažili najít 
cestu, jak péče občanům zajistit. 
Tato proběhla na základě vzájemné 
dohody, jak je uvedeno.

Byl bych rád, kdyby zveřejněné 
informace zamezily dalším zbyteč-
ným a nepravdivým spekulacím, 
a naopak daly jistotu všem, kteří 
zubní péči opravdu potřebují. 

Proto si važme toho, že máme 
u nás možnost poskytování tohoto 
typu zdravotní péče, protože její 
zajištění je pro obce stále složitější 
a ne všude mohou tyto možnosti 
svým občanům nabídnout. 

Za nedokonalosti vzniklé dob-
rým úmyslem se tedy omlouvám 
a prosím všechny o trpělivost 
a pochopení.

Tomáš Makudera
starosta obce

a Milan Salajka
místostarosta obce

Chápu, že tato otázka je velmi 
složitá, a to hlavně pro lidi starší 
nebo pro ty bez zubaře. Velmi dů-
ležité je si také uvědomit, že regis- 
traci k nové zubní lékařce neprová-
dí obec, ale lékař provozující ordi-
naci. Obec není povinná takovou 
péči zajistit, to je spíše povinností 
zdravotní pojišťovny nebo pak na 
systému zdravotnictví v naší zemi. 
Obec vytváří podmínky, tedy posky-
tuje prostory pro provoz.

Naší snahou je vytvořit podmín-
ky pro dostupnou zdravotní péči 
co největšímu množství místních 
občanů, a to jak po doktorce 
Růžičkové, tak pro pacienty bez 
lékaře.  Kapacita žádného lékaře 
však není neomezená a nebude 
tedy jistě možné přes sebelepší 
vůli vyhovět všem. Péči pacientům 
je primárně povinen poskytnout 
ten lékař, u kterého je pacient 
nyní registrován bez ohledu na 
místo provozování praxe. Paci-
enti doktorky Růžičkové by tedy 
měli kontaktovat ji a případně si 
domluvit návštěvu v její ordinaci 

První veřejné zasedání Zastupitel-
stva obce zahájil starosta Tomáš 
Makudera v 18.03 hod. v zasedací 
místnosti Obecního úřadu. Dále byli 
přítomni Ing. Milan Salajka, Ing. Eva 
Rajchmanová, Mgr. Miroslav Klu-
bus, Ing. Ondřej Kaňa, Bc. Václav 
Salajka, Ing. Karel Tomčala, Ing. 
Mgr. Jakub Čevela, Vít Pospíšil, 
Ing. Martin Zlomek, MgA. Ondřej 
Dvořák, Mgr. Petra Blahová, Ing. 
Stanislav Bohůn. Omluveni byli 
MUDr. Petr Jordán a Stanislav 
Hromek.

Zastupitelstvo obce 
projednalo tyto body 
a následně rozhodlo:

Vzalo na vědomí rozpočtové 
opatření Rady obce v předlože-
ném znění, tj. č. 12/2022 bylo 
přijato Radou obce 28. 11. 
2022 usnesením č. RO/78/22.

Vzalo na vědomí informace 
o zhodnocení finančních pro-
středků obce vložených do re-
alitního investičního podílového 
fondu Conseq a terminovaného 
vkladu u Komerční banky, a.s. 

a na běžném účtu UniCredit 
Bank Czech Republic and Slo-
vakia, a.s., jak bylo předneseno.

Schválilo vložení volných fi-
nančních prostředků obce od 
23. 12. 2022 do následujících 
investičních nástrojů: ve výši 
20 000 000 Kč na terminované 
vklady UniCredit Bank Czech 
Republic and Slovakia, a.s. dle 
předložené nabídky a ve výši 
20 000 000 Kč na terminované 
vklady Komerční banky, a.s. dle 
předložené nabídky, do každého 
na dobu tří měsíců. Poté budou 

Zápis z veřejného zasedání Zastupitelstva obce 
Dolní Bojanovice ze dne 12. prosince 2022
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kategorii (celkem 5 kategorií podle  
počtu obyvatel, naše kategorie byla 
na počet obyvatel 3001 až 5000) 
umístila na 2. místě. Toto umís-
tění můžeme považovat za velký 
úspěch, poněvadž v Jihomorav-
ském kraji je celkem 600 knihoven. 
Osobní poděkování zde dostala 
i paní Růžena Kašíková za vzorné 
vedení knihovny.

Naše knihovna mezi TOP 20 komunitními knihovnami 
v Jihomoravském kraji 2022

Rovněž všechny nominované 
knihovny obdržely osobní písemné 
poděkování ředitele MZK prof. 
Tomáše Kubíčka za nadstandardní 
poskytování veřejných knihov-
nických a informačních služeb, 
poděkování patřilo také vedoucím 
regionálních oddělení pověřených 
knihoven JMK.

Milan Salajka

Moravská 
zemská knihovna 
v roce 2022 vyhlásila 
soutěž o nejlepší 
komunitní knihovnu 
v Jihomoravském 
kraji 2022. Této 
soutěže se zúčastnila 
i naše knihovna. 
Akce se konala pod 
záštitou hejtmana 
Jihomoravského kraje 
Mgr. Jana Grolicha.

Po skončení soutěže byly všechny 
zúčastněné knihovny vyhodno-
ceny a naše knihovna skončila 
mezi TOP 20 knihovnami s tím, 
že konečné vyhodnocení umístění 
mezi těmito TOP 20 knihovnami 
a udělení ocenění bude provedeno 
na slavnostním vyhlášení soutěže. 
Toto slavnostní vyhlášení soutěže 
a udělování ocenění proběhlo dne 
7. prosince 2022 v Brně, v prosto-
rách Krajského úřadu Jihomorav-
ského kraje, v sále Zastupitelstva 
JMK, Žerotínovo nám. 449/3, Brno 
za osobní účasti náměstka hejtma-
na Mgr. Františka Lukla a ředitele 
Moravské zemské knihovny prof. 
Tomáše Kubíčka, kteří zároveň 
zástupcům zúčastněných knihoven 
udělená ocenění osobně předávali.

Tohoto slavnostního vyhlášení 
a ocenění se zúčastnili i zástupci 
naší obce – bývalá knihovnice 
paní Růžena Kašíková, která měla 
nemalý podíl na vedení knihovny, 
a místostarosta obce Ing. Milan 
Salajka. Naše knihovna se ve své 

Schválilo vyhlášení majetko-
právního záměru směny po-
zemku p.č. 1819/86 orná 
půda, vým. 17 m2, v k.ú. Dolní 
Bojanovice, v majetku předem 
určeného zájemce, za dvě části 
pozemku v majetku obce Dolní 
Bojanovice p.č. 1819/177 orná 
půda, v k.ú. Dolní Bojanovi-
ce, o výměře těchto částí cca 
10 m2, které budou z tohoto 
pozemku odděleny na základě 
geometrického plánu dle před-
loženého situačního zákresu.

Schválilo vyhlášení majetko-
právního záměru směny části 
pozemku p.č. 1773/2, ostatní 
plocha, vým. cca 35 m2 ve vl. 
obce Dolní Bojanovice, za část 
pozemku p.č. 1773/4, ostatní 
plocha, vým. cca 5 m2, ve vlast-
nictví předem určených zájem-
ců, vše v k.ú. Dolní Bojanovice, 
které budou odděleny na zá-
kladě geometrického plánu dle 
předloženého situačního zákre-
su s tím, že náklady na vyhotove-
ní směnné smlouvy uhradí obec, 
pořízení GP a správní poplatek 
u KÚ hradí druzí směňující.

Schválilo předložený majetko-
právní záměr prodeje částí po-
zemku ve vlastnictví obce Dolní 
Bojanovice p.č. 1809/1, ostatní 
plocha, v k.ú. Dolní Bojanovice, 
označených jako díl a) o výměře 
30 m2 a jako díl b) o výměře 
7 m2, vzniklé oddělením z tohoto 
pozemku p.č. 1809/1 v k.ú. 
Dolní Bojanovice, na základě 
GP č. 2162-7/2022 vypraco-
vaného p. Ing. Pavlem Tučkem, 
se sídlem Vítězná 817/8, Brno, 
a to dle předložené žádosti.

Vzalo na vědomí informace o vý-
běrových řízeních obce od koná-
ní minulého zasedání zastupitel-
stva obce, jak bylo předneseno.

Vzalo na vědomí informace 
k realizovaným investičním ak-
cím v roce 2022.

Vzalo na vědomí aktuální infor-
mace k připravované investiční 
akci „Dolní Bojanovice – rekon-
strukce části ul. Vinařská“.

Vzalo na vědomí aktuální infor-
mace k připravované investiční 
akci „Dolní Bojanovice – pane-
lová cesta k areálu SPP Storage; 
udržovací práce“.

Vzalo na vědomí informace 
k aktuálnímu stavu procesu po-
řizování změny č. 2 Územního 
plánu Dolní Bojanovice.

Vzalo na vědomí žádost o pro-
jednání návrhu občana obce 
na pořízení změny či rozšíření 
obsahu změny č. 3 Územního 
plánu obce Dolní Bojanovice.

Stanovilo, že určeným zastu-
pitelem spolupracujícím s po-
řizovatelem v rámci pořizování 
změn Územního plánu Dolní 
Bojanovice ve volebním období 
2022–2026 bude pan Ing. Sta-
nislav Bohůn, zastupitel obce.

Schválilo mimořádnou odměnu 
starostovi obce Tomáši Maku-
derovi ve smyslu ust. § 76 odst. 
1 zákona o obcích (zák.č. 
128/2000 Sb.,) ve výši 1,6 ná-
sobku nejvyšší odměny, která mu 
v souvislosti s výkonem funkce za 
měsíc v průběhu tohoto kalen-
dářního roku náležela, splatnou 
za měsíc prosinec tohoto roku, 
a to za splnění mimořádných či 
zvlášť významných úkolů obce, 
kterými významně přispívá k roz-
voji obce Dolní Bojanovice, její 
prezentaci a propagaci v České 
republice a dalšími činnostmi, 
kterými šetří prostředky obce, jak 

byly předneseny a jsou uvedeny 
v komentáři tohoto usnesení.

Vzalo na vědomí přednesené 
informace o konání akce „Sou-
sedské setkání“ dne 7. 1.2023.

Vzalo na vědomí přednesené 
informace ve věci novely nařízení 
vlády č. 318/2017 Sb., o výši od-
měn členů zastupitelstev územních 
samosprávných celků, kterou se 
s účinností od 1. ledna 2023 zvy-
šují tabulkové odměny členů za-
stupitelstev územních samospráv-
ných celků o 10 %, kdy rozhoduje 
odměny členů Zastupitelstva 
obce Dolní Bojanovice zachovat 
ve stávající výši jako doposud.

Vzalo na vědomí informaci 
o ocenění knihovny Dolní Bojano-
vice v soutěži o nejlepší komunitní 
knihovnu v Jihomoravském kraji 
2022 vyhlášenou Moravskou 
zemskou knihovnou v Brně, 
jak přednesl místostarosta obce.

Vzalo na vědomí přednese-
né informace o konání Plesu 
Regionu Podluží dne 27. 1. 
2023 v Moravském Žižkově.

Vzalo na vědomí přednesené 
informace o akci Cyklovýlet – 
vítání jara na Podluží, který se 
bude konat 21. 4. 2023.

Vzalo na vědomí plán zasedání 
zastupitelstva obce v r. 2023, 
jak bylo předneseno.

Vzalo na vědomí přednesené 
informace o akci „Festival“ 
a souhlasí s konáním tohoto fes-
tivalu v r. 2023 a pověřuje Radu 
obce podniknout kroky vedoucí 
k realizaci této akce.

Starosta obce ukončil zasedání 
Zastupitelstva obce v 22.50 hod.



Malá ochutnávka knižních novinek
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Roxanu, které vyznává svou lásku 
mladý Kristián. 
 Začátkem nového kalendářního 
roku proběhla na škole školní kola 
vědomostních soutěží v anglic-
kém a českém jazyce, olympiáda 
ze zeměpisu, recitační soutěž. 
V Hodoníně v okresním kole nás 
reprezentovali v anglickém jazyce 
Tobiáš Pavka ze 7. A a Jakub Ho-
ang z 9. B, v Rohatci v zeměpise 
pak Lukáš Zelinka ze 7. A a bron-
zové medaile dovezli úspěšní kluci 
„zeměznalci“ Petr Ištvánek z 9. B 
a Matěj Myška z 6. A. 
 V lednu došly výsledky ze srovná-
vacího testování společnosti Scio 
žáků 9. třídy, které se uskutečnilo 
na podzim. Naši žáci dosáhli velmi 
dobrých výsledků v rámci zapoje-
ných škol z celé republiky. 
 Od ledna do půlky března pro 
žáky druhých, třetích a čtvrtých 
ročníků probíhal plavecký výcvik 
v hodonínském bazénu. Žáci se 
pod vedením svých plaveckých tre-
nérů učili překonávat strach z vody, 
potápět se, dovádět a osvojit si 
základy různých plaveckých stylů. 
Nejlepší z nich se na závěr kurzu 
utkali v plaveckých závodech.
 V rámci projektu ve vlastivědě 
zavítali čtvrťáci i v dobovém pře-
vlečení do pravěku. Vyzkoušeli 
si rozdělávání a udržování ohně, 
tanec kolem něj, lovení mamuta či 
dorozumívání posunky. 
  Šesťáci se zase vydali plnit 
svůj projektový úkol z angličtiny 
„Animals“ do hodonínské ZOO 
za zvířátky. Zjistili si o nich co 
nejvíce informací a připravili malou 
prezentaci pro ostatní spolužáky, 
samozřejmě v angličtině. 
 V půlce února v době masopustu 
proměnily děti ze školní družiny 
i naši tělocvičnu v ráj masek, ve-
selého tance, soutěží a her.  
 Každý rok připadá na 21. března 
Světový den Downova syndromu 
neboli Ponožkový den. Ve škole 

jsme si proto na podporu tohoto 
dne oblékli každou ponožku jinou. 
Nošení rozdílných ponožek sym-
bolizuje odlišnost a jedinečnost 

všech lidí a to, že bychom se měli 
všichni bez rozdílu respektovat.

Miroslava Zmrzlíková

Návštěva Slováckého divadla

Zpět do pravěku 

OKÉNKO Z NAŠÍ KNIHOVNY
Milí čtenáři, čtenářky i čtenářčata,
velmi mě těší, že vás chodí čím dál 
víc a naše knihovna je nejen mís-
tem půjčování a vracení knih, ale 
také místem setkávání, posezení 
u kávičky a prožití příjemných chvil 
s dětmi a přáteli. A tak to má být.  
Od začátku roku máme v knihovně 
nový kávovar - můžete si přijít za malý 
poplatek vychutnat v knihovně kávu.

Nově jsme pořídili elektronické 
Albi tužky a knihy z edice Kouzel-
né čtení. Dále se děti mohou těšit 
z nových hraček v hracím koutku, 
který jsme letos dovybavili.

Na konci ledna jsme v knihovně 
uspořádali Burzu knih, o kterou 
byl velký zájem. Vyřazené knihy 
tak dostaly druhou šanci se ještě 
někde uplatnit. 

Čtenář roku 2022
Nejpilnějším čtenářem Obecní 
knihovny Dolní Bojanovice je čtenářka 
s ev. číslem 443, s počtem 182 půj-
čených knih za rok. Gratulujeme!!!

Tři nejpilnější čtenáři roku 
2022 do 15 let byli oceněni v rámci 
Noci s Andersenem.

Všichni tři čtenáři jsou z druhého 
stupně ZŠ, dva z nich, a to mě těší 

velmi, jsou kluci. Dohromady si 
za rok vypůjčili 141 knih. Taktéž 
gratulujeme!

Nejpůjčovanější knihy 
v roce 2022
Dětské
 Ledové království – Anna má 
narozeniny
 Honba za pokladem Nilu Maria 
Maneru
  Kamarádi z medového lesa 
Andrea Schutze

Pro mládež
 Deník malého poseroutky Jeff 
Kinney
 Série Selekce Kiera Cass
 Letopisy Narnie C. S. Lewis
Pro dospělé
 Detektivka Propast smrti Robert 
Bryndza
 Skutečný příběh Cilčina cesta 
Heather Morris
 Detektivka Břemeno minulosti 
Dominik Dán

Jitka Makuderová, knihovnice

ZŠ A MŠ DOLNÍ BOJANOVICE
Krátce ze školy

tých a pátých tříd, se jmenovalo 
Říše džungle – Mauglí v brněn-
ském divadle Radost. Tady děti 
mohly zakusi t džungl i  př ímo 
na vlastní kůži. Herci se nejen 
houpali na liánách na jevišti, ale 
pohybovali se přímo mezi dětmi 
v hledišti. 
 Pro žáky druhého stupně ode-
hráli v sále Obecního domu herci 

 Po delším čase jsme opět zaví-
tali do skutečných divadel. Mladší 
děti z prvních až třetích tříd jely do 
Slováckého divadla v Uherském 
Hradišti na představení Lichožrou-
ti, fiktivní postavičky z ponožek, 
které mezi sebou vedou válku 
o ponožkové království. 
 Druhé divadelní představení, 
na které se vydali žáci ze čtvr-

ze souboru Divadélko pro školy 
z Hradce Králové představení 
s názvem Divadelní cestopis. 
Humornou a zábavnou formou 
divadelníci představili dětem ně-
která významná dramatická díla 
evropské i české literatury. Svůj 
herecký talent mohli předvést 
také někteří naši žáci, a tak se 
jedna žákyně proměnila v krásnou 



DISCIPLÍNA POHLAVÍ ŠKOLA ČR

Celkem žáků Průměrný výsledek Celkem žáků Průměrný výsledek

Člunkový běh 4x 10 metrů
Dívky 23 13,8 50 157 14,0

Chlapci 13 13,0 52 021 13,5

Leh-sed
Dívky 23 31 50 472 26

Chlapci 13 30 52 391 28

Skok daleký z místa
Dívky 21 136 50 578 128 

Chlapci 13 141 52 454 139 

Vytrvalostní člunkový běh
Dívky 22 22 49 245 23

Chlapci 12 24 51 048 28

DISCIPLÍNA POHLAVÍ ŠKOLA ČR

Celkem žáků Průměrný výsledek Celkem žáků Průměrný výsledek

Člunkový běh 4x10 metrů
Dívky 26 11,7 50 886 12,5

Chlapci 22 11,1 53 271 12,0

Leh-sed
Dívky 27 35 51 341 30

Chlapci 23 39 53 516 34

Skok daleký z místa
Dívky 27 172 51 298 160 

Chlapci 24 180 53 577 174 

Vytrvalostní člunkový běh
Dívky 26 48 49 925 30

Chlapci 21 44 52 393 38
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Testování tělesné zdatnosti žáků ZŠ
Česká školní inspekce 
ověřovala na podzim 
loňského roku tělesnou 
zdatnost žáků 3. a 7. 
ročníků. Do měření byly 
zapojeny 3. a 7. ročníky 
všech základních 
škol v ČR (zhruba 
100 000 třeťáků 
a 100 000 sedmáků). 

Žáci těchto ročníků absolvovali 
celkem 4 disciplíny: člunkový běh 
4x10 metrů, sed-leh na 1 minutu, 
skok daleký z místa a vytrvalostní 

kdy bychom neměli sluníčko, 
upravené sjezdovky, teplotu kolem 
-7 °C. K tomu všemu jsme byli na 
sjezdovkách téměř sami. Žáci se 
tak zúčastnili až 10 vyučovacích 
jednotek na sjezdových lyžích. Více 
než polovina žáků si vyzkoušela 
také běžecké lyžování. Možnost 
vyzkoušet si novou disciplínu byla 
pro některé velkým obohacením, 
pro jiné ovšem velkou dřinou, která 
nebyla zmírněna ani velkou kofolou. 
V odpočinkovém dnu jsme navštívili 

Lyžařský výcvikový kurz 7. tříd
Vodní svět, večer hráli společenské 
hry. Část programu si volili také 
žáci sami a například diskotéku 
by si nejraději představovali až do 
ranních hodin. To ovšem nebylo 
možné, abychom předcházeli jaké-
mukoli zranění a dopřáli si potřebný 
odpočinek. Vážná zranění se nám 
vyhnula, drobnější se objevila, 
avšak brzy zmizela. Třídní kolektiv 
se utužoval a zažíval dobrodružství 
na lyžích i mimo ně, a tak si žáci 
odnesli zážitky ze sedmi společně 
strávených dnů na chatě. Žáky 
bychom rádi pochválili za zvládnutí 
lyžařského kurzu. Děkuji také všem 
kolegům, kteří se vydali na maxi-
mum. Paní učitelka Marie Dvořá-
ková letos absolvovala 30. kurz na 
naší škole v Dolních Bojanovicích. 
Tato skutečnost je opravdu obdivu-
hodná. I touto cestou naší kolegyni 
gratulujeme a přejeme mnoho dal-
ších zdárně ujetých kilometrů na 
lyžích. Letošní kurz považujeme za 
úspěšný a velmi vydařený.

Marian Dvořák
vedoucí LVK

Letošní lyžařský 
výcvikový kurz se konal 
v netradičním únorovém 
termínu. Tato změna 
byla pro pořádání kurzu 
a sněhové podmínky 
velmi zásadní. 

5.–11. únor nám poskytl nejlepší 
možné podmínky, které se letos 
doposud na horách objevily a byly 
opravdu vysněné. Nebylo dne, 

Výkony 3. AB ZŠ Dolní Bojanovice + průměr ČR

Výkony 7. AB ZŠ Dolní Bojanovice + průměr ČR
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INFORMACE A ZPRÁVY ZE ZUŠ

Po krásných adventních be -
s ídkách,  nás ledu j íc ích po -
stupně od 13. do 15. prosince 
2022 v Lužicích, Mutěnicích a Sta-
rém Poddvorově, nás čekal v pátek 
16. prosince 2022 tolik připravo-
vaný a očekávaný Adventní koncert 
ZUŠ hudebního a tanečního oboru 
v sále Obecního domu. Byl jsem 
nesmírně rád, že všechna vystou-
pení se dočkala u publika velkého 
ohlasu a nejvíce již zmíněný velký 
Adventní koncert. Poděkování patří 
všem učitelům za přípravu vystou-
pení, zvláště pak panu Lubomíru 
Krobotovi za perfektní ozvučení, 
Sebastianu Esterkovi za krásné 
a vtipné moderování. 

Konec ka lendářn ího roku 
2022 završil výtvarný obor předá-
ním a odhalením betlému 23. pro-
since 2022, vytvořeného za mate-
riální podpory obce a instalace ve 
spolupráci s panem Stanislavem 
Čapkou. Rád bych poděkoval také 
paní senátorce Evě Rajchmanové, 
která dala impuls k vytvoření betlé-
ma pro naši obec. Učitelkám Bro-
nislavě Halašové, Zuzaně Zimkové 
a jejich žákům za netradiční, ale 
nádherné dílo. Další poděkování 
patří také hudebnímu doprovodu 
a schole Juvenes pod vedením 
p. uč. Michaely Esterkové, kte-
rá se v tu dobu připravovala na 
charitativní koncert. Tříkrálový 
koncert pro Vlaštovku se uskuteč-

Mezi tradiční vystoupení žáků hudebního oboru patří 
vystoupení spojená s obdobím adventu a Vánoc. Ani 
v letošním školním roce 2022/2023 tomu nebylo 
jinak. První na programu byla Mikulášská besídka, 
která se uskutečnila 6. prosince 2022 a nechyběl 
ani Mikuláš s andělem a čertem, i když jen 
z recyklovaného odpadu, přesto krásně vytvořená 
trojice od žáků výtvarného oboru. Tu doplnili velmi milí 
účinkující čertíci.

nil 8. ledna 2023 v přeplněném 
kostele sv. Václava v Dolních 
Bojanovicích. Vystoupení scholy 
Juvenes vzbudilo v posluchačích 
obrovské nadšení, které bylo 

umocněno hostující skupinou 
Adorare z Valašských Klobouk, 
s níž schola Juvenes společným 
vystoupením dotvořila překrás-
nou tečku koncertu. Poděkování 
patří nejen Tonstudiu Rajchman 
za ozvučení, ale také všem, kdo 
se na koncertu podíleli a přispěli. 
Odměnou všem byla darovaná 
částka 81 000 Kč pro Vlaštovku.

Požehnané a radostné Veliko-
noce 2023 přeje za kolektiv 
školy.

Stanislav Esterka
ředitel ZUŠ Dolní Bojanovice

člunkový běh do maxima (odmít-
nutí). Kromě absolutních hodnot 
a průměrů bylo sledováno také 
to, kolik procent žáků se nachází 
v kritické zóně, v zóně zvýšené 
pozornosti či v optimální zóně. 

Naše škola se hýbe a sportuje 
pravidelně, proto jsme byli zvě-
daví, jak dopadneme v porovnání 
s ostatními školami. A jak ukazují 
tabulky níže, naši žáci si nevedli 
vůbec špatně! Bojanovičtí tře-
ťáci byli lehce nad průměrem 

ve třech disciplínách, pouze ve 
vytrvalosti byli lehce za celostát-
ním průměrem. Ještě lépe si vedli 
sedmáci, kteří ve všech čtyřech 
disciplínách dosáhli hodnot nad 
celostátním průměrem. Při tes-
tování jsme byli svědky spousty 
hodnotných výkonů – pro ilustraci 
dva z nich: náš nejlepší sedmák 
skočil z místa snožmo neuvěři-
telných 252 cm, naše nejlepší 
sedmačka zvládla 62 sed – lehů 
za jednu minutu…

Našim zúčastněným třeťákům 
a sedmákům k těmto velmi dobrým 
výsledkům blahopřeji – zvítězili 
všichni zapojení žáci! Děkuji rovněž 
učitelkám a učitelům tělesné výcho-
vy, kteří na úspěšných výsledcích 
také mají podíl. Stejně jako všichni 
rodiče (trenéři) vedoucí své děti 
(svěřence) k pravidelnému pohybu. 

Jakémukoliv sportu a pohybu 
zdar!

Martin Maňas
ředitel školy

krásnou výzdobu a organizaci patří 
velký dík paní Tomšejové, Foltýno-
vé, Dvořákové a Jaškové.

Plesu předcházela již tradiční 
generálka polonézy, kterou nacvi-
čily paní učitelky Aneta Ištvánková 

Školní ples
a Hana Kuběnová. Žáci devátého 
ročníku si poprvé mohli vyzkoušet, 
jaké to je mít velké obecenstvo. 
Vystoupila i děvčata z místní ZUŠ 
pod vedením paní učitelky Simony 
Paris. Také jí patří velké poděková-
ní. Večer byl o to krásnější a bylo se 
na co dívat. Všem se tanec vydařil. 
Těšíme se opět na další ročníky. 

Aneta Ištvánková

Letošní Školní ples na sebe nenechal dlouho čekat. 
Konal se téměř po půl roce 28. ledna 2023. K tanci 
a poslechu hrála kapela Artemis Rock a DJ Seba.

Po zahájení plesu krásnou po-
lonézou následovalo šerpování, 
rodičovské sólo a sólo motýlkové. 
Nechyběla bohatá tombola ani 
fotokoutek. Nálada byla velmi ve-
selá, deváťáci si to hodně užili. Za 

Tříkrálový koncert

Odhalení betlému



Dobový leták společnosti White Star Line lákající na plavbu přes Atlantik

Wilsonovo nádraží – Encyklopedie Prahy
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ZAJÍMAVOSTI
Americký sen – 1. část

Poznámka: Text jsme dostali v an-
glickém přepisu, český originál 
k dispozici nemáme, tudíž opě-
tovný překlad do českého jazyka 
mohl skrýt nějaké drobné detaily, 
které se týkají třeba dobového 
výraziva nebo nářečí.

Cestující: Josef a Kateřina Dře-
vění s dětmi Vladimírem, Janem, 
Františkem, Pavlem a dcerou 
Beatou. Z Dolních Bojanovic 
cestovali společně s rodinou 
Lekavých.

Migrace obyvatel je velké téma posledních let. Do Evropy se snaží dostat lidé 
prchající z Afriky nebo Blízkého východu s vidinou lepšího života. Z Ukrajiny nebo 
Sýrie sem míří lidé, kteří se snaží zachránit si alespoň životy své a svých dětí. 
Ale byli to také naši občané, kteří museli naši zemi opustit z různých důvodů. První 
větší emigrační vlnu zažil náš mladý stát ve 20. letech minulého století. Několik 
rodin odjelo také z naší obce. Víme o nich z matrik a dobových dokumentů.  
A díky potomkům rodiny Dřevěných z Kanady se nám teď dostal do ruky deník 
takové cesty za lepším životem. Je velmi zajímavý a přibližuje cestování na začátku 
20. století, a tak jsme se rozhodli ho otisknout ve Zpravodaji.

5. dubna 1927
Ve 13.00 hod. nás náš agent od-
vezl na Wilsonovo nádraží (dnešní 
Hlavní nádraží v Praze, pozn. 
redakce), kde jsme nastoupili do 
vlaku na cestu podél krásné řeky 
Vltavy a nahoru podél řeky Labe 
do česko-německého pohranič-
ního města Ústí nad Labem na 
pasovou a emigrační kontrolu. 
Posádka vlaku se změnila na ně-
meckou a jeli jsme do Drážďan. 
Německý personál měl průvodčí, 
která byla velmi přísná na po -
řádek a čistotu. Musela zavolat 
výpravčího, aby nám zakázal zpí-
vat česky, protože to obtěžovalo 
německé cestující, kteří s námi 
cestovali. V Drážďanech jsme 
přestupovali a všechna zavazadla 
jsme museli přenést do vlaku 
Drážďany – Hannover.

6. dubna 1927
Překročili jsme německé hranice 
do Holandska a v 16.00 hod. 
jsme dorazili do Rotterdamu. 
Tady jsme viděli spoustu kanálů, 
mostů a lodní dopravu. Bylo to 
město tulipánů a kol. Náš agent 
nás vzal a pomohl nám se za-
vazadly až do kanceláře White 
Star Line pro spoustu dokumen-
tů a na test gramotnosti. Paní 
Lekavá měla nějaké problémy, 
ale nakonec prošla, protože si 
některé odpovědi zapamatovala. 
Zapomněla si totiž brýle v Boja-
novicích. Testem prošli všichni. 
Poté nás trajekt odvezl na emig-
rační stanici. Byli jsme už hodně 
unavení. Zde nás přivítala paní 
perfektní češtinou. Naservírovala 
nám vynikající večeři, naše první 
teplé jídlo po tolika dnech cesto-
vání. Po jídle nás vzala do prvního 
patra obrovské budovy a uvedla 
nás do našich pokojů, abychom 
si pořádně odpočinuli. Další den 
jsme čekali do 17.00 hod. a pak 
jsme byli odvezeni na naši loď. 

Jednalo se o trajekt, který byl 
krásně čistý a uklizený. Měli jsme 
dvě kajuty, jednu pro nás kluky 
a jednu pro rodiče, Beu a Pavla. 
Lekaví měli taky svoji kajutu. Když 
jsme opouštěli Rotterdam, byla 
jasná hvězdná noc. Po večeři 
jsme šli na palubu, abychom vi-
děli naposledy světla města. Jak 
loď nabírala rychlost a vyplula 
na otevřené moře, všichni jsme 
začali cítit, jak se nám obrací 

žaludky. Mořská nemoc. Zvraceli 
jsme přes zábradlí. Posádka lodi 
přikázala, abychom se všichni 
přesunuli do svých kajut, kde 
jsme s mořskou nemocí bojovali 
většinu noci. Jen František spal 
celou noc bez problémů. Druhý 
den ráno jsme viděli anglické 
pobřeží.

Konec první části

Redakční rada

směr Praha. Při každém přestupu 
jsme museli přemisťovat také 
těžká zavazadla.

4. dubna 1927
Do Libně (předměstí Prahy) 
jsme dorazili v 6.00 hod. Byla 
tam vystěhovalecká stanice, 
kde fungovalo několik agentur. 
Emigranti mnoha národností 
čekali, až jim zavolají jejich 
agenti. Tito agenti zastupovali 
lodní společnosti, které si emi-
granti najali, aby zajistily jejich 
přepravu do Kanady. Čekali 
jsme a čekali, zatímco ostatní 
už byli odbaveni. Nakonec jsme 
zůstali sami, tak emigrační úřad 
zavolal našemu agentovi, který 
nakonec dorazil v 15.00 hod. 
se všemi možnými omluvami. 
Odvezl nás do naší lodní spo -
lečnosti „White Star Line“, která 
sídlila v centru Prahy (tato lodní 
společnost je známá největšími 
loděmi té doby a asi nejslavněj-
ší lodí vůbec – Titanicem, pozn. 
redakce). Zde jsme absolvovali 
lékařskou prohlídku a podepsa-
li různé dokumenty. Nakoupili 
jsme nějaké jídlo a vrátili se 
zpět na emigrační stanici Li -
beň, abychom si odpočinuli 
a počkali.

3. dubna 1927 – neděle
Vyjeli jsme z Bojanovic autobu-
sem na nádraží do Lužic. Do 
Lužic nás doprovázelo mnoho 
našich přátel, při nástupu do 
vlaku na hlavní nádraží v Břeclavi 
došlo k emotivnímu a smutnému 
loučení. Z Lužic jsme vyjeli ve 
20.00 hod. Laďova dívka Růžen-
ka nás doprovodila až do Břecla-
vi, kde se v slzách rozešli a ona 
se vrátila do Bojanovic. Byla noc, 
když jsme nastupovali do vlaku 
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Na radnici před 100 lety

1. Protokol z minulé schůze 
čten a s dodatkem k odstav. II, 
že ustanovený topič ve ško-
le Jan Doležal má míti roční 
služby 55 zl. schválen.

2. Obecní účet za rok 1899 čten, 
načež usneseno, že dle č. 65 ř.o. 
tento účet po 14 dnů k veřejné-
mu nahlédnutí vyložen býti má 
a pak teprve obecním výborem 
schválen bude.

3. Na vyzvání zdejší místní 
školní rady má se učiniti 
návrh terna k obsazení místa 
podučitelského, při zdejší pě-
titřídní škole. Bylo sděleno, že 
o místo toto hlásí se jen zdejší 
prozatimní podučitel Karel 
Kučma. Nezbývá tedy jen tohoto 
navrhnouti.

4. Co se týče ustanovení vi-
nohradských hlídačů sděluje 
starosta, že neučinil dosud 
opatření, aby se vhodné osoby 
do těchto služeb hlásily. Je-
likož doba, kdy hlídání pole 
a vinohradů bude zapotřebí, 

koupi této byl sice velkosta-
tek za svolení žádán v tom 
asi domnění, jako nejvyšší 
poplatník. Jelikož ve zdejší 
obci velkostatek žádným nej-
vyšším poplatníkem ve smyslu 
par. 17 ř.o. není, neměla tato 
žádost žádného právního pod-
kladu a obecní zastupitelstvo 
nemělo zákonné právo něčeho 
podobného umlouvati. Kdyby 
také podobná úmluva se byla 
stala, neměla by žádné pro 
obec závaznosti. Starosta 
sděluje, že byl nucen vypůj-
čiti ve zdejší Reifeisence 
1000 zl. na běžná vydání, 
z příčiny té, že po novém roce 
jsou různé platy k zaplacení 
a kasovní hotovosti žádné 
není, poněvadž, jak seznam 
nedoplatků dosvědčuje, jest 
ještě obnos 1310.75 zl nedo-
platků za rok 1899. Dále sdě-
luje, že koupil 5 kg jetelového 
semena na podsetí u loni za-
seté jateliny na obecní louce. 
Sdělení tato uznaná obecním 
výborem k vědomosti.

9. Ve volných návrzích bylo 
usneseno dáti věžní hodiny 
opraviti. Obecní představen-
stvo se proto splnomocňuje, 
aby s řádným křesťanským 
hodinářem vyjednávalo a jemu 
opravu věžních hodin svěřilo. 
Náklad tento opravou povsta-
lý rozvrhne se na všechna 
domovní čísla. Tím se schůze 
skončila.

Stanislav Doležal

již značně pokračuje, usneseno, 
aby obecní představenstvo bylo 
zplnomocněno nechati vyhlási-
ti, aby se o služby tyto potřeb-
né, občané hlásili a nejlepší  
z nich za hlídače polní a vino-
hradské ustanovili a obecnímu 
výboru o příští schůzi zprávu 
o tom podali.

5. Ohledně obecního pole, topolů 
a lesa bylo usneseno prodati 
Ochozu u Drahů a u Podrazilové 
nivy. Ostatní ……… a topole 
u starého se rovněž prodají, 
až se z nich vyberou sazenice 
na podsazování. K tomuž účelu 
zvolen zvláštní lesní odbor, 
který by měl na starosti vy-
sazování prázdných, holých, 
jinak neužitečných ploch. 
První má začíti s vysazováním 
podél Řešice, na stanovisku, 
podél obecních cest a jiných 
prázdných ploch s topolemi již 
letos. Na příště má se starati 
o zalesnění Stupavy. Má v té 
příčině ohlídati místa, dodati 
své dobrozdání, jakým druhem 
stromoví, to které místo vy-

Protokol o schůzi obecního zastu-
pitelstva ze dne 11. 3. 1900 v Dol-
ních Bojanovicích

Přítomní: Červenka František 
starosta a 22 členů obecního 
výboru

Pojednání:
1. Čtení a schválení protokolu 
z minulé schůze
2. Čtení obecních účtů za rok 
1899
3. Navržení terna (Pozn. trojice 
osob navržených při obsazování 
místa) k obsazení místa poduči-
telského
4. Ustanovení vinohradských 
hlídačů
5. Porada ohledně obecních rolí 
a obecního lesa a pak ohledně 
vysazování role a topolů podél 
Řešice a na prázdných plochách 
obecních
6. Žádost Karla Lechnera za 
ponechání bývalého stodoliska 
Špindlerového v Rybníčku do 
jeho vlastnictví (Pozn. Jednalo 
se zde o stavbě, která stáva-
la naproti ulice K Rybníčku, 
v poli, asi 20 m za zástavbou 
- viz foto.)
7. Žádost Karla Lechnera, aby 
směl prodávati cihle po 12 zl. 
zdejším občanům z příčiny 
zdražení uhlí
8. Různá sdělení obecního před-
stavenstva
9. Volné návrhy

Když starosta zjistil dostateč-
ný počet členů obecního výboru 
k usnášení schopný, zahajuje 
schůzi o 4. hod. odpoledne.

sázeti by se mělo a v jakém 
množství a má v té věci či-
niti návrhy obecnímu výboru 
k platnému usnesení. Rovněž 
má uvažovati o tom, nedala-li 
by se ve zdejší obci zaříditi 
školka ku vypěstění sazenic 
ovocných stromů a podobně. 
Do tohoto odboru byli zvoleni 
Jan Kuběna, Jan Bílek a Petr 
Pospíšil.

6. Žádost Karla Lechnera za 
ponechání bývalého stodolis-
ka Špindlerového v Rybníčku 
do jeho vlastnictví odkazuje 
se až do vyšetření v pozem-
kové knize komu a na jakém 
právním podkladě jest tato 
parcela č. 648 připsána.

7. Žádost Karla Lechnera, aby 
směl prodávati cihle po 12 zl. 
zdejším občanům z příčiny 
zdražení uhlí se jednohlasně 
zamítá z toho důvodu, že má 
obecní cihelnu na 15 let úplně 
zdarma, tedy bez jakéhokoliv 
placení nájemného, a že nad to 
obdržel od obce značný obnos 
400 zl. na zařízení (Pozn. Jed-
ná se o cihelnu za hájenkou 
na místě dnešní rekultivované 
skládky).

8. Za příčinou koupi obecní-
ho hostince, kolovala mezi 
zdejším občanstvem pověst, že 
stala se mezi obcí a c. a k. 
velkostatkem úmluva, že v tom 
pádu, že by nastala potřeba 
vypsati obecní přirážky, c. 
a k. velkostatek nebyl po-
vinen tyto obecní přirážky 
platiti. Bylo sděleno, že při 

Poslední 
výstřel

Asi většina z vás zná 
tento klasický film z pera  
Karla Maye, ve kterém 
se pojednává o velkém 
přátelství bělocha 
a indiána – na život 
a na smrt. Tento příběh 
vrcholí scénou, kdy 
Vinnetou zachraňuje 
život Old Shatterhanda 
tím, že si stoupne před 
něj v okamžiku, kdy 
na něho nepřátelský 
padouch vystřelí – a tím 
pádem zasáhne indiána. 
Jedná se o nejvyšší 
možnou oběť a vysoce 
odvážné chování vůči 
svému příteli. Příběh 
krásný – nicméně 
smyšlený. 

Byli ale mezi námi v dobách minu-
lých i lidé, kteří se zachovali ob-
dobně i ve skutečném životě. Dnes 
bych vás chtěl seznámit s jedním 
z nich. S člověkem takříkajíc našim 
– slováckou ženou z nedalekých 
Tvrdonic – paní Marií Stibůrkovou. 

V období 2. světové války byly 
na území tehdejšího Protektorátu 
Čechy a Morava vyslány desítky 
parašutistů, ochotných bojovat 
proti nacistům, s různými úko-
ly – zpravodajskými, diverzními, 
organizačními aj. Všichni byli ve 
smrtelném nebezpečí, protože 
byli vysláni na území, kde po nich 
pátralo gestapo i policie, nemohli 
se svobodně pohybovat, ani se 
nikde schovat, zkrátka nikde ne-
byli v bezpečí – stejně jako lidé, 
kteří jim případně pomohli. Tresty 
byly kruté: Za neudání takového 
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parašutisty nebo neoznámení stop 
svědčících o přítomnosti diverzantů 
(např. nalezení padáků) – koncen-
trační tábor, za aktivní pomáhání 
parašutistům – trest smrti i s celou 
rodinou. Není bez zajímavosti, že 
při vyšetřování následujícího přípa-
du nacisté uvažovali o exemplárním 
potrestání celé vesnice, totiž o za-

střelení VŠECH tvrdonských mužů 
nad 15 let. Díky Bohu k tomu však 
nedošlo.

Do Tvrdonic, do rodného domu 
paní Stibůrkové, se po různých 
peripetiích dostal diverzant s vysí-
lačkou Libuše, pomocí které po-
sílal informace do Anglie. Byl jím 
československý voják vycvičený 
v Anglii původem z Lanžhota – Anto-
nín Bartoš. Díky ochotě hospodáře 
Rudolfa Stibůrka a jeho ženy Marie 
zde měl dočasný úkryt. Skrze udání 
se gestapo bohužel dozví o jeho 
úkrytu a v noci z 8. na 9. února 
1945 přijede do Tvrdonic a obklíčí 
statek rodiny Stibůrkových. Marie 
se vzbudí a burcuje spícího Barto-
še. Ten rychle vstává, ve spěchu 
ničí všechny materiály a kontroluje 
svou zbraň. Hlavou mu projede my-
šlenka, jestli má bojovat, nebo se 
zastřelit, nakonec se rozhodne pro 
první možnost. Marie slyší a ví, co 
se právě děje v celém domě. Ví, že 
jde o všechno… ví, že se nachází 

ve stejné místnosti s parašutistou – 
celostátně hledaným člověkem… 
gestapáci jsou před domem, ve 
dvoře i v zahradě. Už zbývá jen 
poslední místnost. Tam, kde je ona 
a Bartoš. Slyší dupot okovaných vo-
jenských bot na schodech. Dobře 
ví, kolik schodů sem nahoru vede 
a kolik času dá vyběhnout nahoru. 

Gestapák rozráží dveře do poko-
je, v téže chvíli se Marie Stibůrková 
proti němu rozběhne s rozpřažený-
mi pažemi. Ve stejném okamžiku 
vyskakuje parašutista Antonín 
Bartoš z okna a utíká. (Útěk se 
mu – i díky několika náhodám zdaří 
a dožije se konce války.) V tomtéž 
okamžiku ve stejné místnosti… 
poslední výstřel. Dvanáct kulek 
ze samopalu provrtává ženské tělo, 
padající na dřevěnou podlahu… 
slovácké šaty, kterými prosakuje 
krev… Odvaha? Okamžité rozhod-
nutí? Proč? Pro koho? Pro co?

Stanislav Doležal

konferenciéry, na ty, kteří pomáhali 
muzice po odborné stránce a taky 
na různé humorné situace v muzice.

Nemohly se opomenout ani 
úspěchy, kterých kapela za 40 let 
dosáhla. A nebylo jich málo. Od 
prvního místa v soutěži „Zlatá 
křídlovka“ přes vítězství v různých 
dechovkových hitparádách až 
po nominaci Šohajky na Českou 
Grammy. Přítomné návštěvníky 
potěšil zpěv nejen kmenových 

Šohajka slavila 40. výročí
zpěváků Jožiny Ducháčkové, Re-
naty Jedličkové a kapelníka Vojty 
Ducháčka. Byl to i host, zpěvačka 
a moderátorka celého pořadu, só-
listka Moravanky Ivanka Slabáková, 
na kterou se těšila zejména pánská 
část obecenstva. Představili se 
také instrumentální sólisté kape-
ly. Hostem večera byl i muzikant 
a hudební skladatel Václav Maňas, 
který v tomto jubilejním roce oslavil 
své 80. narozeniny. Z tohoto naro-
zeninového spojení kapely a skla-
datele vzniklo naše nejnovější, již 
šestnácté, CD s názvem „Šohajka 
hraje písničky Václava Maňase 
ml.“, které jsme společně se všemi 
hosty večera a zástupci Obecního 
úřadu uvedli do života. Pogratulovat 
a zazpívat přišli i kamarádi, kole-

Poslední zářijový víkend patří v Dolních Bojanovicích 
každoročně Svatováclavským hodům. Nejinak tomu 
bylo i v roce 2022, ale s tím, že o předhodové sobotě 
oslavila dechová hudba Šohajka koncertem své 
jubilejní 40. výročí vzniku. Šohajka nažehlila kroje 
a i přes chladné počasí se předvedla v celé parádě. 

Na jubilejním koncertu se hrálo, 
zpívalo a trochu také vzpomínalo. 
Vzpomínalo se na počátek roku 
1982, kdy nynější kapelník Vojta 
Ducháček dal dohromady partu 
muzikantů a založil svou kapelu. Už 
v květnu toho roku měli kvalifikační 
přehrávky a začali naplno. Vzpomí-
nalo se na první sestavu muzikantů 
i na ty, kteří se za 40 let prostřídali. 
Na první zpěvačky Jožinu a její 
sestru Jarmilu, na další zpěváky, 
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Podluží je možné rozdělit na tři 
oblasti. Největší část tohoto etno-
grafického celku tvoří jižní Podlu-
ží, tzv. „staré“ Podluží, kam kromě 
obcí Lanžhot a Břeclav spadají 
také Hrušky, Týnec, Tvrdonice, 
Kostice, Ladná a Moravská Nová 
Ves. Na severní Podluží řadíme 
obce Mikulčice, Lužice, Prušán-
ky, Josefov, Dolní Bojanovice 
a Starý Poddvorov. Třetí částí je 
Charvátské Podluží, kam spadají 
obce v západní části regionu: 
Podivín, Poštorná, Charvatská 
Nová Ves, Hlohovec a Ladná. 
Vidíme zde červenice s modrým 
šňůrováním, vysoké guláče, lajble 
se zeleným saténem, u dívčího 
svátečního kroje převládá kokeš, 
hnědé silonky, někde malovaná 
mašle od pasu, obecně lze tuto 
oblast označit jako místo „bez čer-
veného pateru“. Míra podlužácké 
identity se odvíjí v závislosti na 

Můj region Podluží a kdo tam vlastně patří?
vzdálenosti od pomyslné hranice 
„starého“ Podluží.

Hlavn ím znakem každého 
etnografického regionu je kroj 
a s ním spojená kultura, na počátku 
21. století se jedná převážně o kroj 
sváteční – parádní/plný, jelikož 
všední/běžný lidový oděv nám ze 
života, bohužel, prakticky vymizel. 
Můžeme ho vidět pouze u nejstarší 
generace žen, a to jenom v někte-
rých dědinách. Nejde si úplně udat 
kritéria, podle kterých by se dalo 
určit, které obce striktně spadají na 
Podluží, a které nikoliv. Základem 
pro toto určení je historie a konti-
nuita, podoba slavení svátků a slav-
ností, střih lidového oděvu, tanec, 
náboženství, způsob obživy a další. 
K Podluží se však nyní hlásí mnoho 
obcí, které historicky do této oblasti 
nespadají nebo v nich tradiční kul-
tura téměř přestala existovat a nebo 
leží na pomezí více regionů, kterými 

Velikonoce sú za 
dveřama, pomálí sa blíží 
hodová sezóna, tak si 
říkám, že by bylo dobré 
zjistit, kam až můj region 
Podluží spadá a proč 
vlastně Podluží...

gové z pěveckého sboru Vox Vini 
s dirigentkou Světlanou Přibylovou. 

Repertoár Šohajky byl pestrý, 
přesto se nesmělo zapomenout na 
nejúspěšnější písničky kapely včet-
ně největšího hitu „Slyšíš, jak zvo-
ní“, v podání Jožiny Ducháčkové.

Celý koncert proběhl v odlehčené 
a humorné atmosféře až k závěreč-
ným gratulacím. Šohajce přišli na 
podium popřát také kolegové míst-
ních a okolních hudebních souborů, 
včetně kapelníka Bojanů a zpěváků 
Túfaranky. Za reprezentaci obce 
obdržela Šohajka broušený pohár od 
OÚ Dolní Bojanovice. Po koncertu 
byli hosté pozváni na připravenou 
ochutnávku místních vín a raut. Zá-
věrem bychom chtěli poděkovat OÚ, 
chase, hostům a všem, kteří se na 
přípravě a průběhu koncertu podíleli.

za Šohajku Vojtěch Ducháček

Podluží je oblast mezi řekami Dyjí 
a Moravou, tyto řeky se stékají 
v nejjižnějším cípu Moravy, zároveň 
tvoří státní hranice s Rakouskem 
a Slovenskem. Obě řeky se na jaře 
i na podzim pravidelně vylévají a za-
plavují okolní lužní lesy, název této 
oblasti je tedy odvozen od slova 
„louže“, „luža“, „uuža“. Slované při-
šli na toto území koncem 4. století, 
v 5. a 6. století bylo osídlení v okolí 
řek značně husté a souvislé. Oblast 
i řeka získala jméno podle velkého 
kmene Moravanů, kteří se v této 
úrodné oblasti usídlili.

CO KAM PATŘÍ?
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Tříkrálová sbírka

Zvolení stárci – zleva Pavel Pospíšil, Lukáš Chromeček, Ondřej Petrjánoš 
a Štěpán Rebenda

Část etnografické mapy Slovácka. Plocek, J.: Folklorní mapa Moravy, 2001.

Stárek  autor Lukáš Hřibňák

KRÁTKÉ I DELŠÍ ZPRÁVY
Volba stárků
Folklor a vše s ním spojené je 
velkým lákadlem pro místní i přes-
polní návštěvníky. Ale na začátku je 
vždy úcta a víra v Boha, následně 
práce a pak teprve krásné kroje, 
lidové písničky a hudba. Tak i le-
tošní volba stárků proběhla po mši 
o svátku prvomučedníka svatého 
Štěpána, vzoru mladých mužů. 
Nové stárky čeká také spousta 
práce a víra, že vše letos dobře 
dopadne.  Stali se jimi Lukáš  
Chromeček, Ondřej Petrjánoš, 
Pavel Pospíšil a Štěpán Reben-
da. Nebudou na to ale sami. Po 
boku jim budou stát stárky Šárka 
Bílíková a Terezie Frolcová. Všem 
stárkům a stárkám přejeme pevné 
nervy a hodně sil do této funkce. 

Tříkrálová sbírka
Již 23. ročník tříkrálové sbírky 
v naší obci se uskutečnil v sobotu 
7. ledna 2023. Přes stovku ma-
lých koledníků začalo sbírku mší 
svatou v 8 hodin v kostele. Poté 
se přesunuli před Obecní úřad, 
kde byly děti přiřazeny k dospělým 
vedoucím skupinek. Po požehnání 
a úvodním slovu ředitele charity 
a pana starosty se koledníci za do-
provodu písně My tři králové vydali 
do ulic. U každého domu zazpívali, 
popřáli vše dobré do nového roku 
a obdrželi příspěvek do kasičky, 
často i nějakou sladkost „od ces-
ty“. Celkově se tak díky štědrým 
dárcům vybralo 222 000 Kč. Všem 
patří velké poděkování.

Sousedské setkání
Dnes už bychom mohli toto se-
tkání označit za tradiční. Letos 
však proběhlo v jiném termínu, 
něž bylo zvykem, a to po svátcích 
7. ledna. Zpětně hodnotíme, že to 
byla změna k lepšímu. A setkání 

jsou ovlivňovány. Jedná se zejména 
o obce u státní hranice s Rakous-
kem, na etnografické mapě je tato 
oblast vyznačena bílým místem.

Na počátku 20. století se v pří-
hraničí, v souvislosti s přesídlová-
ním obyvatel, objevoval mix různých 
krojů s převahou krojů kyjovských. 
Jde hlavně o obce Valtice, Bulhary, 
Mikulov, Lednice (do poloviny 19. 
století se řadila k Podluží, ke konci 
století se však velmi silně poněmči-
la). Dále jsou v této oblasti například 
obce Březí, Perná, Přítluky, Sedlec 
a jiné. V posledních zmiňovaných 
lokalitách však nalezneme vlivy 
z Podluží jen velmi slabé.

Na severu regionu, hned za Bo-
janovicemi se setkávají subregiony 
Hanáckého Slovácka, dolňáckého 
Kyjovska a Podluží. V Mutěnicích 
jsou od meziválečného období ob-
lékány severopodlužácké kroje, ke 
změně došlo díky provdání několika 
žen z Dolních Bojanovic. Alespoň 
takto proměnu krojů popsala ro-
zená Mutěňanka, paní Marie Ku-
čerová (1917–2013), která ještě 
oblékala původní mutěnský kroj, 

s jasnými prvky krojů Hanáckého 
Slovácka. Ve 40. letech se pro-
vdala do Dolních Bojanovic, kde 
postupně přešla na kroj bojanov-
ský. Původní mutěnský kroj spadá 
do oblasti mutěnsko-hovoranských 
krojů, stejně jako kroje v Čejči, 
Hovoranech a Šardicích. Ačkoliv 
další zmiňované obce už řadíme na 
Kyjovsko, kluci zde nosí červenice, 
v pase omotaný řemen a košele 
střihově stejné jak na Podluží, jen 
červený punt má kyjovský květi-
nový vzor namísto podlužáckého 
ornamentu.

… Možná by stálo za to letos 
zajet na hody aj na jih Podluží, když 
je ten region tak veliký. Možná tam 
bude trochu jiné nářečí nebo třeba 
jiné verbuňky a táhlice, než znám. 
Po Velikonocách doma poprosím, 
„mamičko, babičko, já chcu jít 
v kroji“.

Kateřina Chrančeková
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SPOLKY

SPORT

Do Bojanovic na kole

Turnaj ve stolním tenise

 V posledních letech se u nás doká-
zali místní vinaři v rámci Vinařského 
spolku zkonsolidovat natolik, že 
bylo možné v sezoně 2022 poprvé 
služby tohoto druhu celé veřejnosti 
nabídnout.

Pilotní projekt dostal název „Do 
Bojanovic na kole“ i díky frekven-
tované cyklostezce Podluží, která 
vede přes naši obec.

Reklamní poutače na cyklostez-
ce ze směru od Hodonína a Starého 
Poddvorova a taky přímo na mapách 
mezi sklepy informovaly všechny 
projíždějící o dvou aktuálně otevře-
ných sklepech ten daný víkend. Na-
ším cílem však nebylo jen poskyt-
nout služby cyklistům a turistům.

Přestože nám spousta našich čle-
nů přes Vánoce onemocněla, a ne-
mohla se tak dlouho očekávaného 
turnaje zúčastnit, pálky se chopilo 

Kreativita bojanovským vinařům 
rozhodně nechybí, takže se mohli 
návštěvníci těšit na pestrou nabíd-
ku a k výborným vínům našli i něco 
k zakousnutí.

Ohlasy na první ročník byly velmi 
pozitivní, a i když počasí ne vždy přálo 
nebo se zrovna nepohybovalo v naší 
obci mnoho turistů, návštěvnost skle-
pů byla po celé léto vcelku slušná. 

Často jsme taky slyšeli „no ko-
nečně“, a to hlavně od těch, kteří 

Chtěli jsme tuto iniciativu obrátit 
směrem na všechny domácí a je-
jich hosty, kteří si chtějí o víkendu 
odpoledne nebo v podvečer zajít 
mezi sklepy „na pohárek“.

18 skvělých účastníků z řad dětí 
a 12 odvážlivců z řad dospělých.
Výsledky – mladší žáci 
(1.–5. třída ZŠ)
1. místo Formanová Kateřina, 
Josefov
2. místo Bravencová Karolína, 
Josefov
3. místo Kuběna Viktor, Dolní 
Bojanovice
4. místo Bohůn Adam, Dolní 
Bojanovice

také oživila účast spolků, orga-
nizací a „uličníků“. Rukavici do 
ringu hodila při minulé akci ulička 
Žabácká, která připravila stánek 
se svými pochutinami. A tak se 
k nim nyní připojily i ulička Lipová, 
Divadelní spolek, Sportovní klub, 
Myslivecký spolek a Orel. Každý 
svým originálním způsobem. Ve 
foyer Obecního domu hrála cim-
bálová muzika Slovácko mladší 
a akce byla symbolicky zakončena 
slavnostním ohňostrojem. Máme 
radost, že se Sousedské setkání 
stalo více komunitním a opravdu 
„sousedským“. Už teď se těšíme, 
co nám přinesou další ročníky.

redakční radaSousedské setkání

Otevřené sklepy pro turisty i domácí při cyklostezce, 
vína a jiné speciality přímo od vinaře nebo si jen tak 
v podvečer o víkendu zajít na pohárek mezi sklepy, to 
bylo něco, co u nás dlouhé roky v rámci naší vinařské 
obce chybělo.

Dne 29. prosince 
2022 pořádal Orel 
jednota Dolní Bojanovice 
tradiční Vánoční turnaj 
ve stolním tenise. Po 
covidové pauze jsme se 
všichni moc těšili.

na tento druh akce u nás dlouho 
čekali.

Ano, oprávněně, v tomto směru 
máme jistě co dohánět. Na druhou 
stranu jsme si to mohli celé uchopit 
po svém a napasovat to na naše 
podmínky. 

Každý ze zúčastněných vinařů 
si mohl v tomto prémiovém ročníku 
2022 zažít, zkusit a zjistit, jak to 
mohlo u nás při průjezdu, prů-
chodu a návštěvě sklepní oblasti 
v sezoně vypadat a co to obnáší. 

To, že se akce minulý rok po-
vedla, je pro nás v tomto směru 
kromě příslibu i velký závazek do 
ročníků dalších.

Obohaceni o nové poznatky 
a zkušenosti se na vás na všechny 
těšíme tuto nadcházející sezonu, 
kterou již s nadšením plánujeme.

Sledujte webové stránky Vi-
nařského spolku, obce, obecní 
hlášení nebo cedule a mapy mezi 
sklepy a na cyklostezkách. Tam 
se vždy dozvíte, jaké dva sklepy, 
a kdy ten daný víkend, můžete 
navštívit. 

Kromě toho, že budete moct 
ochutnat místní výborná vína, něco 
z domácí kuchyně a jiné zajímavé 
druhy občerstvení, podpoříte tím 
nás - bojanovské vinaře. 

Nejen vy domácí, ale i vaši hosté 
a známí určitě přivítají, že je u nás 
o víkendu kam zajít a kde trávit 
příjemné večery.

Začínáme v pátek 9. června 
a oficiální konec akce je napláno-
ván na druhou zářijovou neděli, 
kdy se už pomalu vinaři musí začít 
zabývat vinobraním.

Srdečně vás všechny zveme 
a těšíme se, že spolu zažijeme 
mnoho krásných letních chvil 
v příjemné atmosféře našich bo-
janovských sklepů.

za Vinařský spolek
Pavel Líčeník – předseda
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Výsledky – starší žáci 
(6.–9. třída ZŠ)
1. místo Zhříval Adam, Josefov
2. místo Zelinka Lukáš, Dolní 
Bojanovice
3. místo Chromečková Nicole, 
Dolní Bojanovice
4. místo Bohůn Tadeáš, Dolní 
Bojanovice

Výsledky – dospělí
1. místo Jaroš Tomáš, Břeclav
2. místo Fiala Viktor, Starý Pod-
dvorov
3. místo Harca Eduard, Dolní 
Bojanovice
4. místo Martinkovič Mikuláš, 
Dolní Bojanovice

Naše velké díky patří sponzorům 
turnaje, kteří zajistili, že od nás 
nikdo neodešel s prázdnou, a to 
především Mariánu Hromkovi za 
firmu Datart Kyjov, Pivovaru Ma-
zák, Tomáši Brhelovi za firmu TOB 
arts a v neposlední řadě Milanu 
Salajkovi, místostarostovi Dolních 
Bojanovic, který se rovněž zhostil 
slavnostního předání cen nejlep-
ším hráčům.

Také jsme rádi za velkou podpo-
ru diváků, kteří přišli mezi svátky 
povzbudit jak hráče, tak organi-
zátory, protože pinkponkářská 
pospolitost, ta je navěky! Čas ov-
šem letí i pinkponkáři stárnou a je 
potřeba předávat zkušenosti těm 
mladším, aby udrželi tradici tohoto 
krásného sportu s dlouhou historií. 
Bát se však netřeba! Mladé talenty 
prokázaly tak velkou bojovnost, 
že inspirovaly tatínky k účasti na 
odpoledním turnaji, přestože ně-
kterým z nich pak v zápalu boje 
šlo téměř o život! 

Věříme, že si všichni zúčastnění 
turnaj skvěle užili stejně jako my, 
a už se těšíme na příští ročník!

Věra Račická a Ján Kubina

Tenisový klub Dolní Bojanovice oslaví 
v tomto roce 40. výročí od založení

Za 40 let prošlo tenisovým klu-
bem mnoho dětí i dospělých. 
I v dnešní době je u dětí stále zá-
jem o tenisovou výuku. V loňském 
roce chodilo na tréninky celkem 
25 dětí!

Čeho se nedostává, jsou tre-
néři a dospělí, kteří by pomáhali 
při výuce tenisu. Je škoda, že 
se mladí, kteří např. dostudova-
li, nevrátili zpět ke hraní. Naše 
členská základna stárne a rádi 
bychom rozšířili své řady. Vždyť 
tenisové kurty využívají ve velké 

míře hlavně „přespolní“ hráči, kteří 
si pochvalují jejich kvalitu, nízkou 
cenu i příjemné okolí.

Tímto chceme pozvat širokou 
veřejnost, aby si přišli zahrát tenis 
a nebáli se začít v kterémkoliv 
věku. Podle počasí by mohly být 
kurty zprovozněny koncem dubna. 

Rádi také uvítáme každého, 
kdo by se chtěl zapojit do činnosti 
klubu. 

za TK Dolní Bojanovice
Miroslav Škrobák

Za tu dobu se vybudovaly tři antukové kurty na 
špičkové úrovni, pohodlné zázemí klubu se šatnami, 
tréninková stěna a zeleň v okolí. V loňském roce byla 
postavena ochranná zeď zpevňující svah za kurty. 
Jeho potřeba se ukázala při nedávných povodních 
v obci, kdy celé kurty zaplavilo bahno z blízkých polí.

FLOOOOOOOOOOORBAL!!!
Předpřípravka
Od posledního vydání Zpravodaje 
udělali naši svěřenci velký pokrok. 
I ti, co v této sezóně drželi florbalku 
poprvé, už umí pracovat s míčkem 
a zvládají základy florbalové hry. 
Co nás těší nejvíc, že děti mají 
ze společných aktivit radost a na 
tréninky se těší. 

V prosinci jsme hráli turnaj 
s našimi soupeři u nás v Dol-
ních Bojanovicích. Díky absenci 
jednoho hostujícího celku jsme 
mohli postavit naše dvě družstva. 
Celkově jsme v místní tělocvičně 
odehráli deset zápasů, z nichž 
jsme devět jasně ovládli a rado-
vali se z vítězství. Do našich řad 
také přibyl pomocný trenér z řad 
rodičů, za jehož obětavost jsme 
moc vděční! 

Další turnaj nás čekal až v břez-
nu, kdy jsme cestovali do Neza-
myslic. Také tam jasně kraloval 
tým mladých florbalistů z Dolních 
Bojanovic, který svým soupeřům 
neumožnil, aby je někdo porazil. 
Všech pět zápasů, které jsme hráli, 
pro nás skončilo vítězstvím. Pokud 
někdo stále váhá, zda se k nám při-
dat, nebo ne, tak neváhejte a přijď-
te. Děti si s námi mohou nezávazně 
zatrénovat a vyzkoušet si, zda by je 
to bavilo. Těšíme se na vás.

Petr Zámečník, trenér

Elévové
Sezóna se nám pomalu přehoupla 
do druhé poloviny. Elévci mají za 
sebou další dva turnaje Orelské 
florbalové ligy. Hned na začátku 
nového roku sehráli dva zápasy 
na domácí palubovce s bilancí 
jedné výhry a jedné prohry. Další 
turnaj koncem února absolvovali 
se stejnou bilancí. 

Celkově si tedy držíme vyrov-
nanou bilanci čtyř výher a čtyř 
proher, díky čemuž nám v tabulce 
před posledním turnajem patří 
krásné 3. místo. Cílem bude 
toto umístění udržet, což je jistě 
v našich silách. Jsme velmi rádi, 
že od začátku září k nám na tré-

ninky chodí pořád nové děti a my 
je postupně začleňujeme do tajů 
a kouzel florbalu. Nikdy není pozdě 
začít a uvítáme všechny šikovné 
kluky i šikovná děvčata!

Milan Myška, trenér

Předpřípravka

Elévové
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Mladší žáci
V aktuální sezóně se mladším žá-
kům daří. Po čtyřech odehraných 
turnajích v Orelské florbalové lize 
se nacházíme na druhém postu-
povém místě. Zbývá nám odehrát 
ještě jeden turnaj – dva zápasy. 
Pokud se nám podaří bilanci udr-
žet, postoupíme do celostátního 
finále! Jde vidět, že kluci udělali 
zase velký skok, obzvláště musím 
vyzdvihnout velikou bojovnost 
a chuť mít míček na florbalce, dále 

zlepšení v práci s míčkem a také 
nesmím opomenout práci pro 
tým, která je v kolektivním sportu 
důležitější než individuální výkon. 
Moc si přeji, aby jim radost ze hry, 
kterou teď mají, i nadále vydržela!

Jaroslav Straka, trenér 

Muži
Muži se letos ve státní lize ČF 
zaměřili na zlepšení disciplíny 

a herního projevu. Nyní jsme již 
v druhé polovině sezóny, takže se 
zdá, že se obojí daří. O tom svědčí 
také průběžné 1. místo v tabulce. 
Pokud budou hráči v posledních 
čtyřech zápasech úspěšní, podaří 
se jim po loňském sestupu vrátit 
zpátky do Jihomoravské ligy! 

V Orelské florbalové lize, kde 
nastupuje tým v jiné sestavě, mají 
florbalisté vše ve svých rukou a na 
posledním turnaji si mohou zajistit 
postup na Celorepublikové finále, 
kde se utká 8 nejlepších týmů!

V. Silvestrovský turnaj 
ve florbale
V prosinci se uskutečnil již pátý 
ročník Silvestrovského turnaje 
pro všechny florbalové nadšence. 
Mezi účastníky jsou florbalisté 
aktivní, bývalí, ale také jejich ka-
marádi, rodina a fanoušci. 

I přesto, že o turnaj byl zprvu velký 
zájem, tak se vinou nemocí turnaje 
zúčastnilo jen sedm týmů (kapacita 
je osm týmů). Byl proto upraven sys-
tém turnaje, a tak se každý tým utkal 
s každým, což přineslo jisté zpest-
ření. Ze skupinové fáze nakonec 
postoupily čtyři týmy do play-off. Ve 
finále pak podlehli obhájci minulého 
ročníku Monsters týmu Inteligent 
Jezevčíx, kteří turnaj vyhráli poprvé.

XI. orelský Letní KEMP 
2023
Zveme všechny děti ve věku 8 až 
15 let na Letní KEMP. Na děti 
čeká pestrý a všestranný pro-
gram v krásné přírodě v okolí 
Vísek u Letovic. Termín: 1.—7. 7. 
2023 Informace a přihlášky na 
www.oreldb.cz

Těší se na vás vedoucí!

Rádi mezi sebou přivítáme nové 
vedoucí a trenéry. Přidejte se do 
našeho týmu!

Silvestrovský turnaj

Letní kemp 2022

Reprezentace obce
Reprezentace obce 
v běžeckém poháru
Dne 21. ledna 2023 se konalo ve 
slovenských Gbelech vyhodnoce-
ní celoroční soutěže Moravsko-
-Slovenského běžeckého poháru. 
Souteže se zúčastnili i Antonín 
Prčík a Václav Guliš. Václav Guliš 
zvítězil v kategorii nad 60 let a stal 
se i absolutním vítězem ve své 
kategorii. Antonín Prčík obhájil 

1. místo v kategorii nad 65 let 
z loňského roku, z čehož mají oba 
velkou radost.

Kroje z Podluží 
v Národním divadle
Národní divadlo zařadilo na letošní 
jarní sezónu do repertoáru hru 
Ladislava Stroupežnického Naši 
furianti. Na tom samotném by 
nebylo nic zvláštního, neboť se 

jedná o jednu z nejčastěji uvádě-
ných činoher v našich divadlech. 
Aktuální nastudování hry v režii 
Mar tina Františáka však nese 
bojanovskou stopu. Kostýmy, tedy 
ženské kroje, vyrobila místní švad-
lena Helena Pazderková. Národní 
divadlo bude hru reprízovat až do 
března 2024. Určitě si nenechte 
tento zážitek ujít.

redakční rada

PRAVDA VÍTĚZÍ?
X. díl – Otrávené dopisy ve vaší schránce  

zprávu, rozešlu ji dalším lidem, ti 
dalším atd. Tímto způsobem lze 
rozesílat roztomilé obrázky, vtipná 
videa, poplašné zprávy i záměrně 
vytvořený dezinformační obsah. 

Právě poslední jmenovaný je pro-
blém. Řetězové e-maily mohou mít 
opravdu velký dosah, který je 
srovnatelný s některými médii, 
zato však zcela bez kontroly.

Pojďme se podívat, jak to fun-
guje v praxi. V poslední době byly 
tyto e-maily intenzivně využívány 
během prezidentské kampaně. 
Řekněme tedy, že je před druhým 
kolem a v mém zájmu je, aby je-
den z kandidátů prohrál. Vytvořím 
proto zprávu, kterou ho budu chtít 
očernit, abych odradil jeho voliče. 

Řetězy nepokoje
E-mail je užitečný prostředek ko-
munikace, který lze velmi dobře 
použít k řetězovému šíření infor-
mací. To znamená, že dostanu 

Lze označit některé informace za jed? Co například 
ty, které působí manipulativně, narušují vztahy 
a přispívají k rozdělování společnosti. 
Takto otrávenou zprávu můžete nalézt ve své 
e-mailové schránce i vy. Čím jste starší, tím 
pravděpodobnost stoupá. Tzv. řetězové e-maily se 
staly významným kanálem pro šíření dezinformací.
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Využít mohu širokou paletu ma-
nipulativních technik, které jsme 
si v tomto seriálu už představili. 
Zcela určitě zkreslím některé jeho 
výroky, jiná fakta zcela zamlčím 
a budu se snažit vzbudit strach 
a nenávist. Celé zprávě dám šo-
kující titulek ve stylu: „Tohle vám 
v médiích neřekli!!!“. Takových 
zpráv mohu samozřejmě vytvořit 
spousty, protože to kromě mého 
času a energie nic nestojí. 

Jakmile mám hotovo, tak je 
rozešlu na co nejvíce kontaktů 
s prosbou o to, aby je poslali dál. 
Pokud bych zprávu poslal jen na 
10 kontaktů a každý z dalších pří-
jemců by to udělal podobně, tak se 
zpráva snadno dostane k tisícům 
lidí. Úspěšné zprávy zasahují 
dokonce statisíce. 

Cílem těchto zpráv se stává 
nejčastěji starší generace, 
která e-maily využívá jako hlavní 
způsob pro digitální komunikaci. 
Dle dostupného výzkumu orga-
nizace Elpida a Nadace O2 se 
s řetězovými e-maily setkalo více 
než 90 % seniorů. Ve vztahu k této 
skupině jde o hlavní dezinfor-
mační kanál. 

Zároveň jsou lidé, kteří řetězové 
e-maily chápou jako významný 
zdroj informací, a to bez ohledu 
na věk. Zpravidla nedůvěřují de-
mokratickým institucím, mezi které 
můžeme zahrnout i novináře a mé-
dia. Vnímají je s despektem a hle-
dají alternativní vysvětlení jinde.

Proč se rozšiřují?
Je pravděpodobné, že velká část 
šiřitelů řetězových e-mailů tak 
činí zkrátka proto, že zprávám 
skutečně věří. Chtějí je sdílet dál 
a otevřít druhým oči, protože jim 
média neříkají celou pravdu. Může 
jít i o vzdělané lidi, které současný 
systém zklamal. 

K šíření může přispívat i emoční 
náboj či využití dalších manipula-

tivních technik, například vzbuzení 
dojmu, že je zde nepřítel, který 
chce danou informaci utajit. 

Významným faktorem je také 
to, že zpráva často přichází od 
známého, čímž se zvyšuje její 
důvěryhodnost. 

Rád bych zde také připomněl 
šestý díl tohoto seriálu (Ruské 
„speciální operace“ ve vaší hlavě). 
Jen ve zkratce: Rusko proti nám 
dlouhodobě vede informační 
válku. Mezi jeho informační půso-
bení patří také podpora stoupenců 
Ruska, některé dokonce přímo 
platí. Ti pak mohou organizovat 
různé kulturní akce, demonstrace, 
vytvářet propagandistický obsah 
nebo právě rozesílat řetězové 
e-maily. 

V této souvislosti je vhodné po-
ukázat na výbornou práci skupiny 
analytiků, která se označuje jako 
„Čeští elfové“. Mezi jejich aktivity 
spadá také dlouhodobé mapování 
sítí, kterými se řetězové e-maily 
šíří, dále jejich vyhodnocování 
a boj proti nim pomocí osvěty. Z vý-
sledků jejich činnosti vyplývá, že 
celkové vyznění zpráv v řetězových 
e-mailech míří stejným směrem 
jako ruská propaganda. Tedy proti 
jednotě EU, proti NATO, proti USA. 
Zprávy naopak podporují to, co je 
nakloněno Rusku. Témata e-mailů 
jsou pak často propojená s tím, co 
zrovna vychází na dezinformačních 
webech. 

Na webu Českých elfů se mů-
žete podívat na pravidelná hlášení 
z monitorování těchto zpráv. Na-
jdete tam také velkou databázi 
řetězových e-mailů, ze které je 
výše uvedený směr dobře patrný. 
Odkaz na obojí naleznete pod 
článkem. 

Jen pro ilustraci – z poslední 
doby určitě stojí za zmínku, že vy-
užití řetězových e-mailů bylo velmi 
silné během prezidentské volby. 
Většina jich byla zaměřená nejpr-

ve proti Danuši Nerudové a před 
druhým kolem pak proti Petru 
Pavlovi. Dlouhodobým tématem je 
samozřejmě také válka na Ukrajině. 

Co s tím
V rámci této série článků jsem už 
na mnoha místech uvedl základní 
techniky, se kterými se lze stát 
odolnějším vůči dezinformacím. 
Většinu z nich využijete také u řetě-
zových e-mailů. Konkrétněji bych 
pak dodal:
 Zpochybňujte zprávy, které vám 
přichází. 
 Dávejte si pozor zejména na ty, 
které vzbuzují silné negativní 
emoce.
 Zprávu můžete smazat nebo ji 
také přeposlat Českým elfům. 
Ti e-maily dále analyzují a vyhod-
nocují. Adresa je: 
posli.retezak@seznam.cz
 Diskuse s lidmi, kteří tyto zprávy 
šíří, je obvykle obtížná. V někte-
rých případech může mít smysl, 
neobětujte jí váš vztah s daným 
člověkem, pokud vám na něm 
záleží. V takovém případě tyto 
e-maily prostě mažte, nemusíte 
je ani číst. 
 Pokud máte ve svém okolí seni-
ora, který e-mail využívá, tak se 
ho zeptejte na to, jaké e-maily mu 
chodí. Může velmi pomoci, když 
mu nabídnete jiný pohled, jak se 
na ně dívat, a celou situaci s ním 
proberete.
 Vzdělávejte se v této oblasti, 
případně nabídněte následující 
zdroje těm, kteří o ně stojí. Je to 
účinný způsob, jak zneutralizovat 
jedovaté informace. 

Chcete se dozvědět víc? 
 Český podcast Kanárci v síti, 
který je zaměřený na téma dezin-
formací.

  Knihy: bohatě postačí první 
nebo druhá kniha. 

• GREGOR, Miloš a Petra VEJ-
VODOVÁ. Nejlepší kniha o fake 
news, dezinformacích a mani-
pulacích!!!. [Brno]: CPress, 2019. 
• NUTIL, Petr. Média, lži a příliš 
rychlý mozek: průvodce po -
stpravdivým světem. Praha: 
Grada, 2018. 
• NUTIL, Petr. Jak neztratit 
rozum v nerozumné době: o fa-
lešných představách, iluzích 
a předsudcích. Praha: Grada, 
2020.
• TÁBORSKÝ, Jiří. V síti (dez)
informací: proč věříme alter-
nativním faktům. Praha: Grada 
Publishing, 2020. 
• ALVAROVÁ, Alexandra. Průmy-
sl lži: propaganda, konspirace 

a dezinformační válka. 2., roz-
šířené vydání. Praha: Stanislav 
Juhaňák – Triton, 2019. 
• FTOREK, Jozef. Manipulace 
a propaganda: na pozadí sou-
časné informační války. Praha: 
Grada, 2017.
• ŘEHKA, Karel. Informační 
válka. Praha: Academia, 2017.
• KURFÜRST, Jaroslav a Jan 
PAĎOUREK, ed. Za zrcadlem: 
hybridní válka jako staronový 
fenomén mezinárodních vzta-
hů. Praha: Academia, 2021. 

 Webové stránky: 
• https://muni.cz/go/retezy – Re-
portáž od ČT na téma článku
• https://cesti-elfove.cz/ 

• https://eldariel.cesti -elfove.
cz/ – Databáze řetězových emailů 
• https://zvolsi.info
• https://manipulatori.cz/
• https://www.krimys.cz/pred-
nasky/ 

 Online kurzy: 
• Kritické myšlení | MEZIOBO-
ROVÝ KURZ – https://openedx.
phil.muni.cz/courses/course-
-v1:FFMU+MK13+2018_1/about 
• Akademie kritického myšlení 
– https://www.seduo.cz/akade-
mie-kriticke-mysleni 
• Kurz „Zatočte s Fake News“ 
– https://www.seduo.cz/zatocte-
-s-fake-news 

Martin Horák

BOJANOVSKÁ KUCHYNĚ, RADY

Suroviny
500 g  hladké mouky
500 g  kysaného zelí
250 g sádla
100 g škvarků nebo uzenin
 sůl
 kmín
 červená paprika

Postup
Kysané zelí si nadrobno předkrájíme nebo jej nasekáme v robotu, smí-
cháme s moukou, s namletými škvarky nebo uzeninou a ostatními pří-
sadami. Vyválíme silnější plát (hodně podsypeme moukou) a skleničkou 
vykrajujeme kolečka, která klademe na pečicí papír. Pečeme při 220 °C.

Jednoduché zelňáky
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Jablečný ocet – skvělý do kuchyně a výborný pro zdraví
Účinky jablečného octu:
 zrychlí metabolismus,
 zabíjí bakterie,
 zlepšuje zdraví pokožky,
 snižuje cholesterol,
 snižuje hladinu cukru v krvi,
 zlepšuje trávení a zdraví střev,
 zmírňuje alergie,
 snižuje krevní tlak,
 zklidňuje pokožku při kousnutí 

hmyzem,
 pomáhá při hubnutí.

Využití v kuchyni
Všude tam, kde používáme běžný 
lihový kvasný ocet, jej můžeme 
nahradit octem jablečným.

Je velmi dobrý do salátů a ze-
leninových jídel. Při vaření vývaru 
z kostí přidáváme 1–2 polévkové 
lžíce octu – vývar je pak krásně 
čirý.

Užívání jablečného octu
Pijeme ráno na lačno sklenici vody 
asi 200 ml – 300 ml s polévkovou 
lžící jablečného octa. Můžeme 
přidat i šťávu z citronu. Doporučuje 
se pít nápoj také večer. Množství 
jablečného octu si můžeme upravit 
podle chuti.

Jablečný ocet jako pleťové 
tonikum
Smícháme dvě polévkové lžíce 
octu a 150 ml vody. Je úžasný jako 
pleťový toner a snadno se vstřebá-
vá do pokožky. Pomáhá také při 
akné a ocení jej i mastná pokožka.

Jablečný ocet na vlasy
Vlasové tonikum na oplachování 
– 250 ml vody a 2 polévkové lžíce 
jablečného octa.

Roztok můžeme dát do roz-
prašovače. Nastříkáme do vlasů, 

které masírujeme. Při pravidelném 
oplachování jsou vlasy lesklejší, 
výživnější a ocet také snižuje svě-
dění pokožky. Je bohatý na živiny, 
které jsou nezbytné k růstu vlasů 
a pomáhá snižovat řídnutí vlasů. 
Působí na roztřepené vlasy masí-
rováním jablečného octu po dobu 
10 minut každé dva dny.

Nikdy nepoužívejte neředěný 
jablečný ocet. Může způsobit po-
páleniny. Jablečný ocet má vysoký 
obsah draslíku. Polévková lžíce = 
11 mg draslíku. Jeho užívání by 
se měly vyvarovat osoby, které 
by při svém onemocnění neměly 
konzumovat vyšší podíl draslíku 
(onemocnění ledvin).

Při koupi jablečného octu se 
vyvarujte plastového obalu a ob-
sah skleněné nádoby by měl být 
nepasterovaný.

Zdislava Michnová

Suroviny
500 g tučného bílého jogurtu
200 g zakysané smetany
 sůl

Postup
Jogurt smícháme se smetanou a přidáme špetku soli. Směs dáme na 
plátno připevněné na hlubší hrnek, přikryjeme a necháme odkapat 
nejlépe do rána.

Domácí pomazánkové máslo

Suroviny
1  cibule červená
1 cibule bílá
4  stroužky česneku
500 g  krkovičky
350 g bůčku
10 g  sádla
2 PL  plnotučné hořčice
 sůl
 pepř
 sladkokyselé okurky
 sterilovaná paprika

Postup
Cibuli a česnek nakrájíme najemno, maso na kostky. Osolíme, opepříme 
a přidáme sádlo. Vše vložíme do pekáče nebo do mísy z varného skla.

Maso pečeme na 130 °C asi 3 hodiny.
Upečené maso rozmačkáme nebo rozmixujeme a přidáme nadrobno 

nakrájené okurky a papriku. V závěru dochutíme hořčicí a necháme 
v chladu do druhého dne naležet.

Masová pomazánka MATRIKA
Narození 
Tobiáš Pálka   12. 12. 2022   Hlavní 264
Veronika Drobilič   13. 12. 2022   Řadovky 850
Klára Kosíková   29. 12. 2022   Vrchní Pustá 761
Laura Skočíková   29. 12. 2022   Pod Vinohrady 993 
Karolína Kolibová   4. 1. 2023   Prostřední 89
Radim Hromek   31. 1. 2023   Cihelny 430
Oliver Elliot Trešek  31. 1. 2023   Okružní 232
Rozálie Štětková   19. 2. 2023   Na Dílech 626

Úmrtí
Drahomíra Bílková  86 let    Okružní 306
Jaroslav Fukalík   78 let    Jižní 578
Helena Červenková  89 let    Střední Pustá 724
Stanislav Červenka  73 let    Řadovky 815

 úmrtí
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Statistika roku 2022
K 31. 12. 2022 měla obec Dolní Bojanovice celkem 3039 obyvatel, z toho 1 516 žen a 1 523 mužů. Prů-
měrný věk obyvatel je 40,47 roku. 

V minulém roce se narodilo 33 dětí, z toho 19 dívek a 14 chlapců. Bylo uzavřeno 13 sňatků, z toho 4 cír-
kevní a 9 civilních. Zemřelo 27 obyvatel, z toho 16 mužů a 11 žen.

V grafu uvádíme počty narozených a zemřelých obyvatel za posledních 10 let.

2022

2626
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Duchovní hudba o Velikonocích v chrámu Páně sv. Václava
 v Dolních Bojanovicích

Velikonoční výstava

7. 4. 2023 Velký pátek
J. G. Handel: ECCE, QUOMODO MORITUR IUSTUS
G. P. L. Palestrina: Improperia
Píseň z Witembergu: Soudce všeho světa, Bože
Pašie podle Janova evangelia

9. 4. 2023 Hod Boží velikonoční
Johann Stamitz: Sinfonia in B – flat major
Jiří Pavlica: MISSA BREVIS
G. F. Händel: Aleluja z oratoria Mesiáš  

POZVÁNKY, ZPRÁVY, INZERCE
Co nás čeká
 9. 4.  Vernisáž Velikonoční výstavy

 30. 4. Pálení čarodějnic

 13. 5. Bojanovský festival hudby a jídla

Fotokroužek a Obec Dolní Boja-
novice vás zvou na Velikonoč-
ní výstavu, která se uskuteční 
9.–16. dubna v sále Obecního 
domu.

Slavnostní vernisáž se uskuteč-
ní v neděli 9. dubna v 15.00 hodin. 
Vystoupí bojanovský Ženský sbor.

Vystavují
Petra Svobodová – knižní ilustrace
František Pavlica – litografie z Hor-
ňácka a Podluží
Vladimír Brunton – fotografie
Michal Žíla – fotografie
Beáta Petrovičová – Macrame art
Marie Komosná-Sečkářová – pa-
nenky v lidových krojích

Žáci ZŠ – výtvarné práce
Žáci ZUŠ – ukázky výtvarných 
prací z připravované výstavy k 18. 
5. – 6. 6. 2023 v prostorách ZUŠ 
a místní knihovny

Výstava bude otevřena
Neděle 9. 4. 14.00–18.00 hod.

Pondělí 10. 4. 14.00–18.00 hod.

Úterý 11. 4. 8.00–13.00 hod.

Středa 12. 4. 8.00–13.00 hod.

Čtvrtek 13. 4. 8.00–13.00 hod.

Pátek 14. 4. 8.00–13.00 hod.

Sobota 15. 4. 14.00–18.00 hod.

Neděle 16. 4. 14.00–18.00 hod.



Otevrene
sklepy

Otevrene
Vinařský spolek Dolní Bojanovice vás zve na 

sklepy

od 14:00 pochůzná kapela mezi sklepy složená 
                z místních muzikantů 

od 18:00 hraje CM Modruša 
                a vystoupí Ženský sbor z Dolních Bojanovic 

Vstupné 700 Kč v předprodeji na www.vsdolnibojanovice.cz
Vstupné 800 Kč na místě . V ceně 3x100 Kč kupon na nákup vína, 
katalog, sklenička, volná degustace po celý den.

Dětské jízdy na koni

3. 6. 
2023
začátek
v 10:00

Volejte na help linku  
Člověka v tísni  

tel.: 770 600 800  
po–pá 9–17 hod. 

Stát nabízí pomoc – příspěvek na bydlení. 

Pokud za bydlení dáváte měsíčně  více než 30 % příjmů domácnosti, 
může pomoci i vám.

• Řekneme vám, jestli na příspěvek 
máte nárok.

• Spočítáme, v jaké výši.

• Poradíme, jak a kde si o něj zažádat.

• Nemusíte vše řešit sami. 

Než zavoláte, připravte si přehled 
všech příjmů domácnosti a nákladů 
za bydlení (nájem, vyúčtování energií 
a služeb).

 jakprezitdluhy.cz/energie  
clovekvtisni.cz

Nezvládáte platit 
účty za bydlení, 
např. nájem, energie, vodu?
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Kuchyně DPS 
nabízí obědy, 
tři druhy jídel 

po 110 Kč. 

Tel.: 518 372 098

+420 720 343 846 
U Hřiště 609, Dolní Bojanovice
@verysurkova

Z a k á z k o v é  k r e j č o v s t v í  /  d á m s k é  /  p á n s k é  /  d ě t s k é

V Ě R A   Š Ů R K O V Á

TESAŘSKÉ

POKRYVAČSKÉ

KLEMPÍŘSKÉ PRÁCE

STŘECHY NA KLÍČ

STAVBY PERGOL
+420 702 517 391
HANZBUILDING@GMAIL .COM

HT STRECHY
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Obec Dolní Bojanovice 
ZA ROK 2022 BYLO ZPRACOVÁNO 8 484 kg ELEKTROZAŘÍZENÍ A TÍM USPOŘENO: 

61,62 MWh 5,55 t 507,49 m3 

387,16 kg 5 693,23 l 17,37 t 
 

* Úspora takového množství ropy  
se rovná spotřebě stejného množství 
potřebného k ujetí 83 691 km  
v běžném osobním automobile 
 
** Úspora takového množství vody  
se rovná stejnému množství, které  
je spotřebováno při 6 812 cyklech 
sprchování 

 

Jan Vystoupil
makler@janvystoupil.cz
www.janvystoupil.cz

+420 774 999 016

Zajistím pro Vás
bezpečný prodej Vaší nemovitosti

Hledáte nadstandardní realitní služby?

Videoprohlídka 3D skenHomestaging Vizualizace

BYTYPOZEMKY DOMY SKLEPY
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vám přeje příjemné 
prožití svátků velikonočních
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13. KVĚTNA 2023
AREÁL ZA ZUŠ

DOLNÍ BOJANOVICE

BUTYBUTY VSTUPNÉ

100 KČ

ZAČÁTEK VE 14:00 HOD.
PROGRAM PRO DĚTI | DFS SLUNÉČKO | VÍLA VESELUŠKA

MALOVÁNÍ NA OBLIČEJ | HRY | STÁNKY S JÍDLEM A OBČERSTVENÍM
TANEČNÍ ZÁBAVA S KAPELOU JAMA

více na www.dolnibojanovice.cz


